
„Aš esu visa siela ir kūnu vi-
suomet mūsų brangios Lietu-
vos žmogus, bet aš tuo pat
metu esu ir viso pasaulio
žmogus. Man nesvarbu, kur
gyventi Azijoj, Afrikoj, Aust-
ralijoj, Amerikoj ar Europoj.
Man svarbu, kad aš gyvenčiau
ten ir tai, iš kur geriau galė-
čiau pasiekti savo tikslo…” –
šios eilutės galėjo būti para-
šytos šiandien, bet tai – iš-
trauka iš M. Šalčiaus laiško
šeimai, rašyto iš Bombėjaus
prieš 90 metų.       – 6 psl.

Apie gyvenimą be
oro vėsinimo
sistemos
Kartu su Romualdu Kriaučiūnu keliaudami jo
prisiminimų takais, vieni prisimins savo jau-
nystę, savo patirtį, kiti – jaunesni – atras Ame-
 riką, kurios nepažinojo. Šis pasakojimas – tik-
ras ankstesnių dešimtmečių amerikietiško gy-
venimo skerspjūvis. – 3 psl.

Nuo gimnazijos laikų pradėjęs dirbti Lituanistikos tyrimo centre ir savo
karjera pasirinkęs lietuviškas temas, dabartinis LTC tarybos pirminin-
kas  Robertas Vitas nesijaučia kažko gyvenime atsisakęs ar kažką pra-
radęs – atvirkščiai, jo gyvenimas tik darėsi turtingesnis.             – 4 psl. 
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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Gyvūnai viską supranta, bet negali kalbėti. Kai kurie žmonės, deja, atvirkščiai – Mark Twain

Matas Šalčius – 
keliautojas ir  žurnalistas

Gyvenimas, pašvęstas
lietuvybei



Birželio�15�dieną�Baltijos�šalių�ir�Lenki-
jos� užsienio� reikalų� ministrai� vaizdo
konferencijos� būdu� dalyvavo� nefor-
malioje�Europos�Sąjungos�(ES)�užsienio
reikalų�ministrų�taryboje�ir�išsakė�ben-
drą�poziciją�dėl�ES�bendradarbiavimo
su�JAV�bei�pabrėžė�transatlantinių�ry-
šių� svarbą� sprendžiant� tarptautinės
politikos�klausimus.

JAV yra svarbiausia daugelio ES
valstybių narių ekonominė ir pre-
kybos partnerė, prisidedanti prie ES

saugumo ir energetinio atsparumo.
ES valstybių narių užsienio reikalų mi-
nistrai akcentavo, kad bendras ES ir
JAV interesas yra toliau išlaikyti stra-
teginį dialogą ir koordinuoti veiks-
mus sprendžiant svarbiausius geopo-
litinius klausimus.

„JAV ir NATO yra Europos sau-
gumo garantas. Bendradarbiavimas
sprendžiant tokius iššūkius kaip Ru-
sijos agresyvūs veiksmai ES ir NATO
kaimynystėje bei tolimesniuose re-
gionuose, Sirijoje ar Libijoje, o taip pat
auganti Kinijos galia, terorizmas, ma-
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ARŪNAS GEČAS

Didėjant�naujai�užsikrėtusių�koronavi-
rusu�skaičiui�tiek�JAV,�tiek�Kinijoje,�pa-
saulio�rinkose�pastebimas�potencialių
investuotojų�nerimas.�Panašu,�kad�ant-
roji�koronaviruso�banga�gali�rinkoje�su-
kelti�didžiulį�aktyvų�kritimą�–�išskyrus,
galbūt,�aukso�kainas.�Jei�taip�nutiktų,�ti-
kėtis�greito�pasaulinės�ekonomikos�at-
sigavimo�neverta.�Tai�liktų�tik�svajonė,
kurios�išsipildymas�galėtų�šviesti�opti-
mistinio�tunelio�gale.�Nors�kai�kurie�eko-
nomistai�yra� įsitikinę,�kad�naujas�ko-
ronaviruso�protrūkis�neturėtų�sukelti
pavasarinės�krizės�pasikartojimo.

Naujas viruso židinys Pekino prie-
miestyje, kur skubiai paskelbta
karinė padėtis, bei padidėjęs nau-

jų susirgimų skaičius JAV – valstijose,
kur buvo atšaukti karantino apriboji-
mai,  ne juokais sukėlė sumaištį pa-
saulio rinkose. JAV šeštadienį, birželio
13 d., buvo nustatyta 25 tūkstančiai už-
sikrėtusiųjų,  – tai yra dienos maksi-
mumas nuo gegužės 2-osios. Antroji pa-

ndemijos banga gali priversti atnau-
jinti apribojimus ir karantino prie-
mones.

Į tai jau sureagavo Azijos rinkos
sumažėjusiomis fondo indeksacijomis,
taip pat JAV rinkoje aktyvų indeksai
gali dramatiškai nukristi. Nuogąsta-
vimai dėl indeksų pagyvėjimo kyla
baiminantis  antros pandemijos bangos
tikimybės, taip pat tai negatyviai vei-
kia naftos produktų rinką.

Ekonomikos nuosmukis tikėtinas
dėl keleto priežasčių. Pirmiausia, jei
vis tik kils antroji pandemijos koro-
naviruso banga, pasaulinė ekonomika
vėl smigs žemyn, o tai reiškia, kad naf-
tos kaina kris, taip pat kris rinkų fon-
do aktyvai, įvairių šalių valiuta taip pat
patirs ženklų nuosmukį. Rinkose dau-
gelio akcijų vertė kris, išskyrus aukso
kainą.

Reikia pastebėti, kad ne tik antro-
ji pandemijos banga gali tapti ekono-
mikos smukimo priežastimi. Net jeigu
COVID-19  ir nepasikartos, reikia su-
prasti, kad pasaulinė ekonomika įžen-
gė į pilnavertę recesijos stadiją. Ir,
kaip pareiškė Pasaulio bankas, tai pati
giliausia recesija per paskutiniuosius

100 metų. Kitaip tariant, ekonominis
kritimas gali įvykti paskelbus  blogą
statistiką eurozonoje, arba Kinijoje,
arba JAV, kadangi tai būtų fakto kons-
tatavimas apie pirmaujančių pasaulio
ekonomikų didžiules problemas.

Kaip kalba patys bankininkai, ne-
priklausomai nuo to, kils ar nekils
antroji pandemijos banga, optimisti-
nėms ekonominio pakilimo ar atsiga-
vim prognozėms nėra kol kas jokių
prielaidų. Atsigręžus į Kinijos pavyz-
dį, kur buvo paskelbtas labai griežtas
karantinas, galime teigti, kad ši šalis,
pergyvenusi epidemiją, negali atsi-
gauti iki šiol. Kinijos ekonomika per 2
stagnacijos mėnesius prarado apie 10
proc. vidinio produkto vertės, o atski-
ros gamybos sritys atsigavo kol kas tik
apie 80–85 proc. Tad net neprognozuo-
jant galimos antros pandemijos bangos,
visus negatyvius karantino padari-
nius (ekonomikos sustojimas, nutrū-
kusių prekybinių bei logistikos san-
tykių grandinės) pasaulis labiau pajus
rudenį ir tuomet problemų tik daugės.
Tai ir masinė bedarbystė, ir kainų au-
gimas, tarp jų ir maisto produktams.
Pavyzdžiui, JAV pastebimas pats di-

džiausias maisto produktų kainų au-
gimas per paskutiniuosius 50 metų.
Nuo metų pradžios pieno produktai,
vaisiai ir daržovės pabrango 15 proc.,
nealkoholiniai gėrimai, kruopos, duo-
na  – 29 proc., o mėsa, paukštiena, žu-
vis, kiaušiniai – net 43 proc. 

Naftos produktų kaina, geriausiu
atveju, bus  40-45 dol. diapazone, ir per-
spektyvoje, metų pabaigoje, gali pasi-
ekti 50 dol. už barelį. Tad, kaip sako eks-
pertai,  jei ,,materilizuosis” antroji
pandemijos banga,  pasaulinės ekono-
mikos bendras vidaus produktas gali
nukristi  iki 7,6 proc. Daugelis inves-
tuotojų tikėjosi optimistinio rezultato,
kad ekonomika, kaip staiga nukrito,
taip greitai ir atsigaus.  Vis tik jie  yra
priversti konstatuoti, kad realybė yra
kol kas kitokia. Per artimiausius  porą
mėnesių turėtų paaiškėti, kiek realūs
buvo šie nuogąstavimai ar lūkesčiai.

Arūnas Gečas – slapyvardžiu pa-
sirašęs autorius yra Amerikoje gyve-
nantis, studijas Vilniaus universitete
bai gęs, diplomuotas žurnalistas, infor-
 macijos technologijų specialistas. 

Apie koronavirusą ir kitus negatyvius momentus

Būtinas vieningas atsakas į geopolitines grėsmes

sinio naikinimo ginklų platinimas,
yra nepakeičiamas. Būtina gilinti dia-
logą su JAV ir koordinuoti ES-JAV at-
saką į geopolitines grėsmes”, – pasisa -
kydamas trijų Baltijos valstybių ir
Lenkijos vardu teigė ministras L. Lin-
kevičius.

Diskusijoje su JAV valstybės sek-
retoriumi Mike Pompeo L. Linkevičius
Baltijos valstybių ir Lenkijos vardu pa-
brėžė, kad svarbu stiprinti ES-JAV
koordinaciją ir įsitraukimą ES Rytų
kaimynystės šalyse siekiant atsverti
Rusijos įtaką.

„Konsoliduota ES-JAV pozicija Uk-
rainos, Sakartvelo ir kitų Rytų partne-
rių klausimu leis palaikyti tarptautinės
bendruomenės spaudimą Rusijai dėl jai
nepriimtinų veiksmų. Tik  bendra ES
ir JAV parama Ukrainos ir Sakartve-
lo euroatlantiniam pasirinkimui duos
laukiamų rezultatų”, – teigė Baltijos
valstybių ir Lenkijos ministrai.

Parama Rytų partnerystės regiono
valstybėms, ypač Ukrainai, turi ne-
mažėti, pabrėžiant būtinybę nelėtinti
Ukrainos reformų tempo. Bendros
JAV-ES iniciatyvos, suteikiant alter-
natyvų Rytų partnerėms apsirūpinti
energetiniais ištekliais, stiprina jų at-
sparumą įvairaus pobūdžio Rusijos
energetiniam spaudimui. 

„Sankcijos Rusijai turi būti tęsia-
mos, kol nėra išnykusios prielaidos jų
įvedimui. Esame susirūpinę aukšto
lygio iniciatyvomis normalizuoti san-
tykius su Rusija. Tai tik paskatins
Kremlių tęsti agresyvią politiką, todėl
Rusijos narystė G7 grupėje neturėtų
būti atstatyta”, – ministrų vardu pa-
brėžė L. Linkevičius.

URM�inf.

L.�Linkevičius�neformalioje�taryboje�išsakė�Baltijos�šalių�ir�Lenkijos�poziciją.�URM�nuotr.



Dalį gyvenimo praleidome automo-
biliuose. Nuo pirmojo, įsigyto 1954 m., iki
1968 m. mano automobiliai vėsinimo
sistemos neturėjo. Prisimenu, 1952–1958
m. gana dažnai vasaros metu važiuoda-
vome į taip vadinamus „sandūnus” prie
Beverly Shores, Indianoje. Norint neno-
rint reikėdavo pravažiuoti pro Gary, IN,
ir kitus pramoninius miestus, kur veikė
plieno fabrikai. Jie ypač teršė orą. Juos
pravažiuojant reikėdavo uždaryti visus

automobilio langus ir bent kiek greičiau važiuoti, kad
mažiau užteršto oro patektų į plaučius. Nors diena bū-
davo giedra, saulės beveik nesimatydavo, nes visas oras
būdavo tarsi rudas debesis. Federalinės valdžios pa-
stangomis oro tarša buvo smarkiai sumažinta. Viena iš
priežasčių – užsidarė orą teršiantys fabrikai.

Pabaigai noriu išvardinti keletą konkrečių būdų ap-
sisaugoti nuo karščio. Jų parinkau iš įvairių šaltinių.
Štai jie: atverkite patalpų langus tik vakare ir anksti
rytą; dieną naudokite kuo mažiau elektros įrengimų,
dirbtinės šviesos, nes tai sukuria papildomo karščio. Ge-
riau nenaudokite tamsios spalvos užuolaidų. Apribokite
fizinę veiklą lauke. Geriau darbus atlikti rytą ir vaka-
re. Pavojingiausias laikas lauke – nuo 11 val. ryto iki 5
val. po pietų. Ypač pavojinga užmigti saulės atokaitoje.
Nepalikite vaikų vienų automobiliuose – automobiliai
labai greitai įkaista, ir vaikus gali ištikti saulės smū-
gis. Palaikykite vėsią kūno temperatūrą. Gerkite daug
skysčių, geriausia vandens. Vandens po truputį gerki-
te visą dieną, nelaukdami, kol ištrokšite. Venkite al-
koholinių gėrimų, skysčių su kofeinu, gėrimų su sal-
dikliais, nes jie skatina vandens pasišalinimą iš orga-
nizmo. 

Venkite riebalų ir sunkiai virškinamų patiekalų.
Valgykite daugiau skystų produktų, lengvai virškina-
mų liesų pieno produktų, vaisių ir daržovių. Esant di-
deliems karščiams, prauskitės vėsesniu vandeniu arba
apsišluostykite drėgnu rankšluosčiu ar kempine. Dė-
vėkite šviesius, laisvus, natūralaus audinio, gerai su-
geriančius prakaitą drabužius. Galvą apsaugokite skry-
bėle ar kitu galvos apdangalu. Tepkitės apsauginiu kre-
mu nuo saulės. Lankykite šeimos narius, draugus,
kaimynus, kurie daug laiko praleidžia vieni. Pajutę silp-
numą, galvos svaigimą, skausmą, nerimą, stiprų troš-
kulį ir raumenų spazmus karščio metu, pereikite į vė-
sesnę vietą, pasistenkite atsipūsti ir įvertinkite savo
kūno temperatūrą. Informuokite šalia esančius asme-
nis apie jūsų negalavimą. Jei reikia, prašykite specia-
listų pagalbos telefonu 911.

teniso sviedinėlį šokdindavome porą valandą be-
veik be sustojimo. Laimė, kad netoliese būdavo par-
ko vandens čiaupas, tad pasikeisdami jį aplanky-
davome. 

Mano pirmoji patirtis su vėsinamu oru buvo
kariuomenėje. Baigęs apmokymus buvau pa-
skirtas į Ft. Gordon, Georgia. Ten buvau klinikos
administratorius. Klimatas buvo karštas ir drėg-
nas, bet klinika turėjo oro vėsinimo sistemą, o aš
– raktą nuo klinikos durų. Ten per karščius po dar-
bo ir savaitgaliais rašiau laiškus draugams, klau-
siausi muzikos ir skaičiau knygas. Į baraką grįž-
davau tik miegoti. Kūnas nejučiomis prisitaikė
prie karšto oro ir, kai po kariuomenės rugsėjo pra-
džioje grįžau į Čikagą, draugai iš manęs juokėsi,
nes keletą savaičių turėjau nešioti ilgas apatines
kelnes, kad apsisaugočiau nuo šalčio. 

Po keleto metų, kai buvau jau vedęs ir turė-
jome pirmąjį sūnų, grįžau studijuoti. Įstojau į pui-
kų Washington University St. Louis, Missouri. Tas
rajonas irgi yra pagarsėjęs karštomis ir drėgno-
mis vasaromis. Atsimenu kaip vakar, kad antrą va-
sarą ten 30 dienų iš eilės temperatūra viršijo 90°
F. Neatsiliko ir drėgmė. Apie tai pasiguodėme vie-
nam kolegai, gyvenančiam Kankakee, IL, ir iš jo
nupirkome nebenaudojamą, bet tebeveikiančią šal-
to oro dėžę. Kaip aukso gabalą mes tą dėžę atsi-
vežėme į St. Louis ir jos pagalba galėjome patogiau
gyventi.   

Baigus mokslus grįžome į Kankakee ir ten iš-
sinuomojome naujai pastatytą namelį su centrine
oro vėsinimo sistema. Pasijutome kaip danguje! Po
poros metų persikėlėme į Lansing, MI. Ten pir-
kome didesnį namą, bet be vėsinimo patogumų.
Pirmasis žmonos pageidavimas buvo aptverti
kiemą, kad mūsų trys berniukai turėtų kur sau-
giai žaisti. Netrukus, karščiams užklupus, prisi-
reikė ir centralizuotos oro vėsinimo sistemos. Ją
gavome ir su ja nesiskyrėme.
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Savo�kaime�buvau�girdėjęs,�kad�šiluma
kaulų� nelaužo.� Apie� galimą� mirtį� nuo
karščio�sužinojau�daug�vėliau.�Iš�vaikys-
tės�Lietuvos�kaime�tepamenu�tik�vieną
kartą,�kai�lauke�buvo�tikrai�karšta.�Karas
pasibaigė�ir�po�penkerių�metų�atplaukė-
me�į�Ameriką.�Pirmas�sustojimas�pakeliui
į�New�Yorko�uostą�buvo�New�Orleans.�Ten
atplaukėme�1950�m.�liepos�4�dieną.�Buvo
labai�karšta�ir�labai�drėgna.�Temperatū-
ra�galėjo�būti�apie�100°�F,�o�drėgmė�–�bent�80�proc.
Pačiame�laive�buvo�dar�karščiau.�Iš�laivo�lipti�neleido.
Laive�nebuvo�jokio�oro�vėsinimo.�Apie�oro�vėsinimą
nieko�nebuvau�girdėjęs.�Po�to�laukė�New�Yorkas�ir�Či-
kaga.�Čikagoje�irgi�buvo�labai�karšta�ir�drėgna.

Įsidarbinau fabrikėlyje, kur kartais tekdavo švei-
cuoti metalą. Akims apsaugoti reikėjo nešioti
specialų šalmą. Su juo buvo labai karšta. Vieną

kartą dėl įdomumo po šalmu pakišau termometrą,
kuris parodė 135° F! Tai pamačius pasidarė silpna.
Turėjome vandens kraną, tad galėjome atsigerti. Pa-
stebėjau, kad daug kas prieš gerdami vandenį pa-
imdavo porą tablečių iš šalia stovinčio butelio. Pa-
sirodo, tai buvo druskos tabletės, kurios padėdavo at-
statyti dėl prakaitavimo organizme prarastą druską.
Karštomis dienomis kas dieną išgerdavau bent ga-
lioną vandens ir prarydavu kelias druskos tabletes.
Tame darbe išbuvau penkerius metus, bet šveicuo-
ti nebereikėjo.

Anais laikais tarp jaunimo buvo mada kuo
anksčiau vasarą saulėje gražiai nuauksinti savo
odą. Neturėdamas laiko ir kantrybės nutariau visa
tai atlikti per vieną dieną. Iš Brighton Parko rajono
Čikagoje dviračiu nuvažiavau iki Michigano ežero.
Ten ant smėlio saulėje deginausi gal kokias aštuonias
valandas. Grįžti namo dviračiu vos užteko jėgų, bet
kitą dieną į darbą ėjau. Per savaitę visa mano iškepta
oda nusilupo, bet atsigavau. Niekam nesiskundžiau,
jokių tepalų neturėjau, bet išmokau pamoką, kad ne-
verta skubėti pagražinti odą per vieną dieną.

Gyvendamas Čikagoje mėgdavau miesto par-
kuose su draugais žaisti lauko tenisą. Beveik visą lai-
ką aikštelės būdavo užimtos. Pagal nustatytą tvarką
savo raketę reikėdavo padėti prie aikštelės tinklo ir
laukti eilės. Būdami jauni ir energingi, nemėgome
laukti. Truko laiko, bet susigaudėme, kad labai
karštą dieną beveik niekas teniso aikštelėmis nesi-
naudodavo. Tą spragą mes mielai užpildydavome ir

Šiluma kaulų nelaužo, 
bet karštis gali numarinti
ROMUALDAS KRIAUČIŪNAS

„Draugas” parašė tiesiai
Delfi.lt, skelbdamas pokalbį apie 1940-ųjų metų Lietuvos okupaciją, prisiminė, kad

tuomet Lietuvos dienraščiai apie tai pranešinėjo labai atsargiai – tik apie „padi-
dėjusį ribotą SSRS kariuomenės kontingentą mūsų krašte”, o išeivijos laikraštis

„Draugas” rėžė tiesiai šviesiai – „Rusija okupavo Lietuvą”.
Pokalbyje apie vieną didžiausių Lietuvos tragedijų dalyvavo Seimo narys Laury-

nas Kasčiūnas, Konstitucinio Teismo pirmininkas prof. Dainius Žalimas ir istorikas
dr. Nerijus Šepetys.

„Buvome atsidūrę dviejų totalitarinių režimų replėse. Europos saugumo sistema
po Pirmojo pasaulinio karo nebuvo tvari, stabili, neturėjo ko lektyvinio saugumo ga-
rantijų, nebuvo tokio lyderio kaip JAV, kuri garantuoja įsipareigojimus, nebuvo
NATO, mažosios tautos tapdavo geopolitinių mainų objektais. Įvykus susitarimui tarp
dviejų jėgų pakloti pamatai mūsų nepriklausomybės panaikinimui”, – į klausimą ko-
dėl Lietuva 1940-aisiais buvo okupuota faktiškai be pasipriešinimo ir kaip tai reikėtų
vertinti šiandien, atsakė Seimo narys Laurynas Kasčiūnas. 

Konstitucinio Teismo pirmininkas prof. Dainius Žalimas buvo dar tiesesnis: „Tai,
kas padaryta prieš Baltijos šalis – šiuolaikinės ci-
vilizacijos ir teisinių pagrindų griovimas. Teisi-
niu požiūriu buvo agresija prieš Lietuvą – nebu-
vo reikšmės – priešinosi Lietuva ar ne”, – sakė jis.
Jo teigimu, istorija teisės požiūriu viską sudėliojo
į vietas: Niurnbergo tribunolas, kuriame cituotas
Austrijos požiūris, kad aukos sutikimas su agre-
sija nieko nereiškia, Rusijoje pasigirstančius ar-
gumentus, esą prieš Baltijos šalis nebuvo iššautas
nė vienas šūvis, paverčia niekiniais. „Tarptauti-
nės teisės požiūriu sutikimas išgautas jėga nėra
teisėtas, niekinis, nekeičia agresijos fakto”, – pa-
žymėjo D. Žalimas. 

Visi trys pašnekovai sutiko, kad pastaraisiais
metais Rusijoje padaugėjo iniciatyvų ne šiaip ne-
igti agresiją, Baltijos šalių okupaciją, bet ir teisinti
pamatus jai paklojusiam Molotovo-Ribbentropo
paktui, kurio pasmerkimą Rusijoje jau norima už-
drausti. 

Parengta pagal delfi.lt

Liaudies�seimo�įgaliotosios�komisijos�nariai�SSRS�Aukščiausiosios�Tarybos�sesijos�1940�m.�rugpjūčio�3�d.�posėdyje,
kuriame�nutarta�įjungti�LSSR�į�SSRS�sudėtį.�Tribūnoje�kalba�Įgaliotosios�komisijos�pirmininkas,�einantis�Res�pub�likos
Prezidento�pareigas�Justas�Paleckis.�� LYA�nuotr.

,,Draugo”�1940�m.�birželio�17-osios�pirmas�puslapis�skelbia�baisią�naujie-
ną.
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Šiais metais, gegužės 12 d., sukako 40 metų,

kai dr. Robertas Vitas dirba Lituanistikos tyrimo

centro (LTC) labui. Ir nors pačiam centrui dar

tik 38 metai, R. Vitas buvo vienas iš tų, kurių dėka

tas centras atsirado. Apie tai, kas atvedė į lietu-

višką veiklą, kokie svarbiausi darbai atlikti ir ką reiš-

kia keturiasdešimt metų veiklos vienai organiza-

cijai, su LTC tarybos pirmininku kalbasi centro vyk-

domoji direktorė Kristina Lapienytė.

Kaip atėjai į Lituanistikos tyrimo ir studijų centrą (taip
anksčiau jis vadinosi) ir kaip nutarei, kad čia liksi?

1978 m. rudenį baigiau Donelaičio šeštadieninę
lituanistinę mokyklą ir pradėjau lankyti Pedagoginį
lituanistikos institutą (PLI). Taip pat lankiau Brot-
her Rice gimnaziją, kurios priestate buvo mokyto-
jų posėdžių kambarys ir nauja, moderni biblioteka.
Aš tenai po pamokų ir vasarą dirbdavau, valydavau,
šluodavau, ir taip pat kataloguodavau knygas. Tuo-
metinė PLI direktorė Stasė Petersonienė tai žinojo.
1979 m., kai Jonas Račkauskas tapo PLI rektoriumi,
jis nutarė, kad reikia sutvarkyti ir sukataloguoti
knygas, kurios tiesiog gulėjo lentynose lektorių kam-
baryje. S. Petersonienė mane rekomendavo, kad ga-
lėčiau tai padaryti, ir vieną dieną atėjusi man
sako, kad dr. Račkauskas nori pasikalbėti. Ir iš tik-
rųjų, nors jis buvo rektorius, aš tik vieną kartą bu-
vau jį matęs. Trumpai pasikalbėjome, papasakojau,
ką darau, klausė, ar aš vasarą norėčiau dirbti. Tai
jau buvo 1980 metai. Žinojau, kad mano darbas gim-
nazijoje baigiasi, taigi pasakiau, kad noriu. Mano pa-
skutinė egzaminų diena buvo gegužės 9 d., o po sa-
vaitgalio, gegužės 12-ąją, pirmadienio rytą, pasiro-
džiau PLI ir nuo tada likau.  

Tą vasarą pradėjau kataloguoti knygas. Nelabai
kūrybingas darbas; tik imi knygas iš eilės ir tvarkai.
Aš jau gimnazijoje buvau išmokęs Dewey katalo-
gavimo sistemą. Tais laikais nebuvo jokių kom-
piuterių, tik sena rašomoji mašinėlė – net ne elekt-
rinė – senoviška mašinėlė su lietuvišku šriftu. Tais
laikais išeivijoje retai tokią ir matydavai, net neži-
nau, kas ją surado. Senais laikais bibliotekose buvo
kortelių kartoteka pagal leidinio pavadinimą, au-
torių ir pagal turinį. Račkauskas surado tokias spe-
cialias korteles, 6 viename lape, ir galėjai tuos lapus
sudėti į kopijavimo aparatą. Taip pasidarydavo ir au-
toriaus kortelė, ir pavadinimo kortelė. O turinio kar-
toteka dažniausiai būdavo didesnė. Ir prasidėjo
mūsų darbas, labai paprastai, ir kaip dabar atrodytų,
labai senoviškai. Tą vasarą katalogavau knygas ir
statėme lentynas Jaunimo centro koridoriuose.
Račkauskas surado stalių – jo pavardė buvo Lin-
gaitis. Viename PLI kambaryje buvo tokia didelė me-
dinė lentyna, kurią mes turėjome išardyti ir per-
statyti. Lingaičiui buvo sunku vienam tą lentyną ge-
rai sustatyti, tad Račkauskas surado dar kitą pa-
galbininką – Liudą Šimaitį. Jis buvo labai gabus sta-
lius, priklausė stalių profsąjungai, visą gyvenimą tą
darbą dirbęs. O kai išėjo į pensiją, pas mus pralei-
do kokį dešimtmetį – padėjo ir PLI, ir Tyrimo cent-
rui, ir Jaunimo centrui. Vitrinos Jaunimo centro ko-
ridoriuose yra įrengtos Šimaičio. 

Kai vasara pasibaigė, Račkauskas paprašė, kad
pasilikčiau ir dar padirbėčiau PLI. Jau studijavau,
trečius, paskutinius, metus PLI, tad šeštadieniais
dirbdavau po pamokų. Pradėjus lankyti universitetą
gaudavome mėnesį kalėdinių atostogų, tai išskyrus
Kūčias, Kalėdas ir Naujuosius metus, aš visą kitą lai-
ką praleisdavau PLI. Tuo metu Račkauskas pradė-
jo kalbėti su Česlovu Grincevičiumi, tuometiniu Pa-
saulio lietuvių archyvo (PLA) direktoriumi, kad ar-
chyvo knygas reikia sukataloguoti.

PLA buvo toks uždaras vienetas, kad aš pra-
leidęs pirmą vasarą ir žiemą PLI bibliotekoje, net ne-
žinojau, jog trečiame aukšte egzistuoja ir archyvas.
Kartais ten pasirodydavo Grincevičius, Leonardas
Kerulis, bet aš visai nežinojau, kas ten darosi. Kai
mane nuvedė, man buvo stebuklas – tenai buvo pil-
na archyvų, pilna knygų. 

1981 m. vasarą pradėjome kataloguoti PLA kny-
gas. Jaunimo centre buvo įvairių institucijų, įvairių
bibliotekų, kurios veikė atskirai. Jonui Račkauskui
gimė mintis steigti skėtinę organizaciją, kuri su-
jungtų visas ir taip išgelbėtų archyvinius rinki-
nius, knygas, periodiką nuo sunykimo. Ta mintis

buvo įgyvendinta, ir 1982 m. Lituanistikos
tyrimo ir studijų centras (LTSC) buvo in-
korporuotas. Nuo to laiko aš esu jame. 

Kaip įsivaizdavai LTSC veiklą jam ku-
riantis?  

Iki to laiko aš jau buvau pastebėjęs,
kad labai daug istorinės medžiagos buvo
išmetama kaip niekam nereikalingos. Mes
pradėjome spaudoje skelbti – daugiausia,
žinoma, „Drauge”, nes prie „Naujienų” ne-
labai prisidėjom, o „Darbininkas”, „Dirva”
buvo ne Čikagoje, – kad yra toks Pedago-
ginis lituanistikos institutas, renkame
medžiagą, susisiekite su mumis. Ir žmonės
pradėjo skambinti, sakydami: „Aš turiu
knygų, žurnalų, ar kas nors galit atvažiuoti
paimti?” Aš su savo sena, maža, aprūdi-
jusia mašina apvažinėjau Marquette Par-
ką, Brighton Parką, Bridgeportą ir rinkau
tą medžiagą. Prisimenu, dažniausiai vai-
kai arba anūkai kviesdavo mane į rūsį, kur
buvo daug jų tėvų knygų, rankraščių, die-
noraščių, ir jie nežinodavo, ką su tuo da-
ryti. Jie tik norėjo išvalyti, parduoti tą
namą. Mačiau, kad tie žmonės buvo pasi-
ruošę išsinuomoti konteinerį, ir tokia me-
džiaga dingtų. Supratau, kad mūsų šven-
ta pareiga yra tuos archyvus išsaugoti. 

Ir kaip galvoji, ko pasiekta per tuos ke-
turiasdešimt metų? 

Rezultatas yra labai teigiamas. Aš pa-
galvoju – kiek per 40 metų esame surin-
kę medžiagos ne tik iš Čikagos apylinkės,
bet ir iš visos Amerikos. Ta medžiaga būtų dingu-
si. Daugybė tyrinėtojų, lietuvių ir amerikiečių,
studentų, profesorių iš viso pasaulio yra atvykę pas
mus ir naudoję mūsų archyvus, jais remdamiesi rašė
savo studijas, disertacijas. Jei mes neturėtume tų pa-
grindinių ir antrinių šaltinių, tos studijos nebūtų pa-
sirodžiusios, ir mūsų, lietuvių diasporos, vieta Va-
karų moksliniame pasaulyje, mūsų vaidmuo būtų
daug mažesnis. Aš irgi pagalvoju, kiek pas mus per
tuos 40 metų yra dirbę žmonių: darbuotojų, sava-
norių, studentų. Ir čia Jono Račkausko dėka, jis pra-
dėjo tą tradiciją. Jis sakė, kad LTSC yra ne politinė
organizacija. Mes priimame visus: krikščionis, be-
dievius, iš visų išeivijos kartų, iš grynorių, dypukų,
vėliau – iš naujųjų imigrantų. Priimame tuos, ku-
rie nori prisidėti prie Tyrimo centro veiklos. Man
rodos, kad tai labai praturtino ir sustiprino Litua-
nistikos tyrimo centro veiklą. 

Lituanistikos tyrimo centro įkūrėjai ir bendradarbiai
buvo tokie svarbūs veikėjai: dr. Kazys Ambrozaitis, dr. Adol-
fas Damušis, dr. Vytautas Bieliauskas, dr. Tomas Remei-
kis. Kokie liko įspūdžiai iš susitikimų, iš bendro darbo su
jais?

Vienas bendras įspūdis – tie asmenys tikrai buvo

Nuo dviejų kambarių iki dviejų pastatų
Dr. Roberto Vito keturiasdešimties metų darbo Lituanistikos tyrimo centre prasmė

iškilūs mūsų visuomenėje. Dar pagalvoju apie Bronių
Kviklį, Anatolijų Kairį. Mokydamasis Donelaičio
mokykloje apie juos girdėdavau ir kartais matydavau.
Kartais jie atvykdavo skaityti paskaitų Donelaičio mo-
kykloje, vėliau PLI. Galvotum, kad prie tokių žmonių
negali prieiti, negali su jais draugiškai pakalbėti, pa-
bendrauti. Bet iš tikrųjų beveik visi buvo labai pri-
einami žmonės. Jie šiltai kalbėdavo ir dalindavosi
mintimis. Aš galvodavau – esu tik paprastas studen-
tas, o jie su manimi taip gražiai ir mandagiai elgia-
si. Taip man visam gyvenimui susidarė įspūdis, kad
gali būti iškilus asmuo, tačiau turi būti arti kitų žmo-
nių. Kad aš, studentas, galėjau su tokiais asmenimis
bendrauti, labai praturtino mano gyvenimą. 

Ar teko ko nors atsisakyti dėl savo lietuviškos veiklos?
Hm... Iš tikrųjų ne... Nuo tos pirmos vasaros ži-

nojau, kad darbas Tyrimo centre yra kitoks. Kai bu-
vau jaunas ir dirbau mokyklos bibliotekoje, žinojau,
ką darau, kad man moka už valandą, ir tuo mano at-
sakomybė pasibaigia. Kai pradėjau dirbti PLI, jau pa-
čią pirmą vasarą, kokį liepos mėnesį, nujaučiau, kad
čia ne eilinis darbas. Žinojau, kad tai, ką mes darome
archyvuose, yra svarbu ir kad aš liksiu čia ilgesniam
laikui. Kai pradėjau dirbti PLI bibliotekoje ir pama-
čiau pavardes autorių, istorikų, kultūrininkų, apie ku-

Iš�k.: Antanas�Juodvalkis,�Vida�Brazaitytė,�dr.�Jonas�Račkauskas,�Rita�Račkauskaitė�(Bieliauskienė),�dr.�Adolfas�Damušis,
prel.�dr.�Juozas�Prunskis,�neatpažintas,�dr.�Robertas�Vitas,�Ramona�Steponavičiūtė�(Žemaitienė),�Aleksandra�Gražytė
(Simonaitienė),�Linas�Buntinas.

Robertas�Vitas:�Svajonė išsipildė, bet …vėl galvoju apie ateitį.
LTC�ir�R.�Vito�asmeninio�archyvo�nuotraukos



Visą savaitę dirbome. Vakarais pakviesdavome ku-
nigą Vaišnorą ir kitus kunigus išvažiuoti pavaka-
rieniauti. Mus apgyvendino tokiame sename gra-
žiame name, kur apsistodavo vyskupas. Man buvo
skirtas vyskupo miegamasis ir aš miegojau vyskupo
lovoje... Taigi paskutinę dieną krauname dėžes į kon-
teinerį, jau vairuotojas yra pasiruošęs užrakinti prie-
kabą… Tuo metu prieina vienas kunigas su ryšuliu
rankoje ir sako: „Mes turim čia senų paveikslų, senų
metalinių dalykų, ar norite pasiimti?” Aš norėjau
pasakyti ne, jau važiuojam, sunkvežimis uždarytas,
bet, žinoma, taip nepasakiau. Atidarėme ir viską su-
krovėme. O kai grįžome į Čikagą, pasirodė, kad ten
ir buvo brangiausia medžiaga: metaliniai kryžiai,
paveikslai, kurie dabar yra eksponuojami Lietuvių
muziejuje Jaunimo centro koridoriuose. Neatsi-
menu, kas tuos paveiklus ir kryžius ištyrė, bet spė-
jo, kad tie daiktai yra iš XVIII amžiaus. Taigi, buvo
labai įsimintina ir vertinga kelionė.  

Kaip įsivaizduoji Lituanistikos tyrimo centro ateitį?
Aš prieš 40 metų nebūčiau įsivaizdavęs, kiek vis-

ko atlikta ir kaip pažengėme. Man atrodo, kad esa-
me perėję rinkimo etapą. Žinoma, mes dar renkame
medžiagą, bet buvo vienas laikotarpis, kai tik kau-
pėm medžiagą, siekdami ją išsaugoti. Paskui tą me-
džiagą tvarkėme, rūšiavome. Taip pat buvo ir mo-
komasis etapas, kai bandėme įtikinti lietuvių vi-
suomenę, kad archyvinis, mokslinis darbas yra
svarbus ir kad archyvų išsaugojimas yra svarbus,

nepaisant, kad neneša apčiuopiamo pelno.
Dauguma lietuvių apie tai negalvojo, jie ne-
buvo linkę dalyvauti   kultūrinėje veikloje.
Jiems rūpėjo technika, inžinerija, apčiuo-
piami dalykai, o kultūrinė veikla, literatūra,
menas, teatras, ypač lietuvių plotmėje, jiems
buvo nelabai svarbu. Gana ilgai bandėme įti-
kinti visuomenės veikėjus, vadovus, kad
mūsų darbas yra svarbus. Ir, man rodos, kad
nors ir ne šimtu procentų, bet dabar kitos or-
ganizacijos, konsulatas žino, kad yra tie ar-
chyvai – ne tik Lituanistikos tyrimo centras,
bet ir ALKA, kiti, – ir kad yra svarbu juos iš-
laikyti bei remti ne tik moraliai, bet ir fi-
nansiškai. Taigi buvo rinkimas, rūšiavi-
mas, mokomasis etapas,  kur bandėme plės-
ti lietuvių visuomenės akiratį apie archyvus,
kultūrą ir mokslinę veiklą. O dabar tie dar-
bai tęsiasi. Informacijos skleidimas apie ar-
chyvų veiklą yra būtinas, nes jaunesni žmo-
nės taip pat turi apie juos žinoti. 

Mes taip pat žiūrime ir į ateitį, kad me-
džiaga bus skaitmeninta ir tvarkoma, kad at-
eities mokslininkai galėtų prieiti prie jos ir
atlikti savo darbus. 

Taip pat yra būtina įtraukti mūsų jau-
nimą į archyvų saugojimo veiklą. Dar kai vei-
kė PLI, beveik visi studentai domėjosi, ka-
talogavo, tvarkė knygas, periodiką. Ir todėl,
man rodos, yra svarbu parodyti jaunimui, ką
mes darome archyvuose. Todėl LTC patal-
pose Lemonte pradėjome Lietuvių šaulių są-
jungos išeivijoje savanorių projektus,  skau-
tų projektus, kur pasikviečiame skautus, jų
vadovus, tėvus ir parodome dalykus, kurių
jie nėra matę. Aš jiems parodau – štai čia at-
spausdintas mažas laikraštėlis „Varpas”

5DRAUGAS 2020�BIRŽELIO�18�D.,�KETVIRTADIENIS

riuos nebuvau girdėjęs, man atsivėrė visai naujas pa-
saulis. Niekada nebuvau pagalvojęs apie bibliogra-
fijos svarbą. Mūsų archyve dar šiandien yra toks per-
iodinis leidinys „Knygų lentyna”, kurio leidėjas
buvo toks Ružancovas, gyvenęs Danville, Illinois. Jis
rinko spaudą ir rengė bibliografijas ir, berods, jis kas
ketvirtį išleisdavo savo žurnalą. Dabar yra kom-
piuteriai, internetas, dabar viską gali surasti, bet tais
laikais bibliografijos mums labai reikėjo. Taigi man
atsivėrė visai naujas pasaulis, ir tą pirmą vasarą jau
supratau, kad sieksiu daktarato. Žinojau, kad mano
sritis bus politiniai mokslai, politologija ir kad aš no-
rėsiu tyrinėti lietuviškas temas. Tai taip ir susiklostė
gyvenimas. Nieko neatsisakiau. Mano gyvenimas da-
rėsi tik turtingesnis. 

Tačiau žinau, ko atsisakė tuometinis LTSC va-
dovas Račkauskas. Jis atsisakė savo traukinukų. Jo
hobis buvo traukinėliai. Rūsyje buvo nutiesęs bėgius
– ten buvo kaimelis, kalnelis, tuneliai, važinėjo
traukinukai. Jie turėjo specialius varikliukus – pa-
spaudus mygtuką, traukinėlis nepradeda važiuoti
visu greičiu, bet iš pradžių lėtai, tada greičiau įsi-
važiuoja. Kai mes pradėjome katalogavimo ir ar-
chyvavimo darbą, jis turėjo išardyti visus traukinius,
nes rūsio prireikė Tyrimo centro, ALT’o ir Švietimo
tarybos dokumentams. 

Ir dabar šeimą įtraukei į Tyrimo centro veiklą...
Augdamas namie sakydavau: mes esame lietu-

viai, turime išlaikyti lietuvišką kultūrą. Mes  – dy-
pukų vaikai. Daug kas gyveno Marquette Parke, ku-
ris buvo maža Lietuvėlė senais laikais, pilna šeimų
su lietuvių kilmės vaikais, lietuviškomis parduotu-
vėmis, kepyklomis. Tai nuo pat pirmos dienos ži-
nojom – mes esam lietuviai ir turim išlaikyti lietu-
višką kultūrą. Tą patį žino ir mano vaikai; jie irgi da-
lyvauja lietuvių skautų organizacijoje, yra skautai
vyčiai, akademikai, vadovai. Buvimas lietuviu už-
pildo visą gyvenimą. 

40 metų važinėjai ir rinkai medžiagą, ar buvo įsimintinų
įvykių?

Turbūt vienas iš svarbesnių įvykių buvo 1989
metais, kai išgelbėjom marijonų laikomą medžiagą
Marianapolyje, Connecticute, visai netoli ALKA ir
Putnamo seselių prieglaudos. Atrodo, kunigui Jonui
Duobai tarpininkaujant, pradėjome su marijonais
tartis dėl medžiagos perdavimo. Pirmas ten nu-
skrido Tomas Miglinas – apžiūrėti ir išmatuoti,
kiek tų knygų yra ir kiek mums dėžių reikės. Tomas
rado gamyklą ir užsakė dėžes. 1989 m. vasarį mes su
Jonu Paroniu nuskridome į Putnamą ir apžiūrėjome
ALKA, senelių prieglaudą, bet mūsų pagrindinis dar-
bas buvo supakuoti marijonų lietuvišką biblioteką.

Kataloguoti� knygas� būsimasis� LTC� tarybos� pirmininkas� pradėjo
dar�būdamas�gimnazistu.

arba „Aušra” – aptrupėję, išleisti dar spaudos drau-
dimo Lietuvoje laikais. Jie tą pamato ir sako „wow”.
Viliuosi, kad gal kas nors iš to jaunimo, gal vienas
iš jų, susidomės ir sakys, kad turim tęsti šį darbą. Tad
labai svarbu  įtraukti jaunimą, nes nuo to priklau-
so mūsų lietuviškų organizacijų tęstinumas. 

Nuo 2009 m. Tavo vaidmuo Lituanistikos tyrimo cent-
re pasikeitė... Pastaruosius 10 metų Tavo rūpestis ir pa-
stangos buvo dėtos į vieną tikslą – persikelti į savas pa-
talpas. 

Taip, 2009 m. vyko LTSC tarybos posėdis, ku-
riame J. Račkauskas atsistatydino ir pristatė dr. Au-
gustiną Idzelį, kaip naująjį valdybos pirmininką. O
2010 m. rugsėjo 11 d. vykusiame  tarybos posėdyje dėl
sveikatos atsistatydino tuometinis tarybos pirmi-
ninkas dr. Vytautas Bieliauskas, o aš tą dieną buvau
išrinktas tarybos pirmininku. 

Prisimenu, tą dieną dr. Bieliauskas paprašė, kad
posėdžiui iki rinkimų pirmininkautų dr. Kazys
Ambrozaitis. Kai buvau išrinktas, dr. Ambrozaitis at-
sistojo ir pakvietė mane į pirmininko kėdę. Aš at-
sisėdau, padėkojau visiems už pasitikėjimą ir pa-
sakiau, kad mes turime susirasti savas patalpas. Tai
buvo mano pirmieji žodžiai. Užtruko 8 metus tai pa-
daryti. Ir nors dabartinis pastatas yra šiek tiek per
mažas, – kai pasižiūriu, kiek dar visko likę Jaunimo
centre, suprantu, kad mums reikėtų dar bent 7 000
kvadratinių pėdų, – bet išsipildė mano svajonė turėti
nuosavą pastatą, kur mes galim tvarkytis, kaip ge-
riausia tinka archyvams, kur sulauktume daugiau
lankytojų. Mūsų veikla plečiasi – nuo dviejų kam-
barių iki dviejų pastatų – nuomojamo Čikagoje ir
savo, Lemonte. Esu dėkingas Lietuvių Fondui, kad
padėjo tą svajonę įgyvendinti, suteikė paskolą LTC
namams įsigyti. Tikiu, kad LTC veikla plėsis ir mūsų
vaidmuo pasidarys dar stipresnis ir didesnis. Taigi,
vėl galvoju apie ateitį.

Lemontas  yra dėkinga vieta, čia gyvena daug lietu-
vių... 

Taip, kai žiūri į Čikagos lietuvių istoriją, matai,
kad pirmiausia lietuviai įsikūrė prie miesto centro,
o vėliau pradėjo kraustytis. Daug lietuvių migravo
į Oak Lawn, Palos, Worth ir tada į Lemontą. Kai gru-
pė lietuvių nupirko Pasaulio lietuvių centrą, tą bu-
vusią seminariją, mus pakvietė apžiūrėti naują pa-
statą ir siūlė perkelti Tyrimo centrą ten, kur dabar
yra muziejus ir „Sielos” galerija. Tai buvo mano pir-
mas apsilankymas Lemonte. Aš buvau net pasikly-
dęs važiuodamas. Grįžau ir pasakiau Račkauskui:
„Žinai, ten yra kaimas, labai toli, mes turim pasilikti
Jaunimo centre”. Na, bet laikai keičiasi... 

Ar yra kažkas, ko nepaklausiau, bet reikėjo paklaus-
ti... 

Reikia paklaust, kodėl aš toks „crazy” ir kas to-
liau... Darbas archyvuose yra kaip prof. Račkauskas
sakydavo – lyg „tokia liga”. Aš galvoju, kad šiose pa-
reigose neišbūsiu amžinai, reikia pagalvoti apie at-
eitį, kaip pritraukti jaunesnių žmonių, kurie mums
galėtų padėti. Finansinė parama šiuo metu turbūt
svarbiausia. Bet dar tolimesnėje ateityje, kai būsiu
pensininkas, savanoriausiu, kas nors man pasa-
kys: na, Robertai, šiandien gali surūšiuoti va šituos
laikraščius, ir sakysiu „fine”. Ir, pasistatęs puoduką
kavos, ramiai dirbsiu.

Naujosios�patalpos�džiugina,�bet�jau�dabar�aišku,�kad�ilgainiui�jų�neužteks.
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ALGIS VAŠKEVIČIUS

Gegužės�26-ąją�sukako�80�metų,�kai�Lietuva�ne-
teko�garsaus�žurnalisto,�keliautojo,�visuome-
nės�veikėjo,�savo�kraštą�garsinusio�Mato�Šal-

čiaus,�o�rugsėjo�20�d.�bus�minimos�130-osios�jo�gimimo
metinės.�Birželio�pradžioje�buvo�paskelbta,�kad�kas-
met�skiriama�Lietuvos�žurnalistų�sąjungos�ir�Nacio-
nalinės�žurnalistų�kūrėjų�asociacijos�Mato�Šalčiaus�pre-
mija�šiemet�atitenka�žurnalistui,�keliautojui�Rimui�Bru-
žui.�Jis�2018�m.�rudenį�kartu�su�kolega�Aurimu�Moc-
kumi�leidosi�į�kelionę�autentišku�1929�m.�motociklu
ir�pakartojo�M.�Šalčiaus�ir�Antano�Poškos�žygį�nuo�Bal-
tijos�iki�Bengalijos,�kuris�tęsėsi�nuo�1929�iki�1933�metų.

Kelionių aprašymai prasidėjo nuo Amerikos

Legendinis keliautojas M. Šalčius per neilgą savo
50 metų gyvenimą daugiau kaip 15 metų praleido ke-
lionėse ir aplankė daugybę pasaulio šalių. Jo gyve-
nimas toks margas, toks įspūdingas, kad jam apra-
šyti reikėtų išties storos knygos. Jo garsioji knyga
„Svečiuose pas 40 tautų”, kurioje keliautojas sudė-
jo savo kelionių po pasaulį įspūdžius, sudarė 6 tomus
ir apėmė 1 700 puslapių. Už  šią geriausia 1935 m. pri-
pažintą knygą M. Šalčiui 1936-aisiais buvo įteikta la-
bai solidi tuomet 1 000 litų „Spaudos fondo” premi-
ja, kurią jis panaudojo kitai savo kelionei.

silankiusiam revoliucionieriui Levui Trockiui. Ne-
baigęs gimnazijos jis pasipriešino tėvo norui tapti ku-
nigu, dirbo privačiai mokytoju, o 1912 m. buvo de-
leguotas į mokytojų suvažiavimą Peterburge, kur iš-
rėžė kalbą apie tai, kodėl Lietuvoje mokytojai turi kal-
bėti lietuviškai. Už tai jis buvo pašalintas iš moky-
tojų, persikėlė į Vilnių, kur dirbo rašytojos Gabrie-
lės Petkevičaitės-Bitės ir Felicijos Bartkevičienės re-
daguojamuose laikraščiuose žurnalistinį darbą,
rašė vadovėlius ir kaupė žodyną. 

Kai M. Šalčius gavo šaukimą į kariuomenę,
jam kilo mintis tarnybos išvengti ir per Maskvą jis
iškeliavo į savo didžiąją kelionę – per Sibirą, Kiniją,
Japoniją pasiekė Ameriką. Atvykęs į San Franciscą,
M. Šalčius pasiskelbė spaudoje, kad atvažiavo su 10
dolerių kišenėje ir paprašė paremti. Susisiekė su bro-
liu Jonu, gyvenusiu Pittsburghe ir ten nuvažiavęs
steigė lietuvišką mokyklą, užsiėmė švietėjiška veik-
la, dirbo mokslo draugijoje, išleido keletą lietuviškų
knygelių vaikams, rinko aukas Lietuvai. 

Amerikoje nuveikė daug darbų

1916 m. organizavo Lietuvių dieną, kurios metu
rinko aukas nukentėjusiems nuo karo šelpti. Kaip
rašė Karolis Račkauskas-Vairas, „amerikiečiai galėjo
pasigėrėti M. Šalčiaus darbingumu ir sugebėjimu or-
ganizuoti – spaudai ir organizacijoms padedant,
per 3 savaites pavyko suorganizuoti ligi 400 skyrių
įvairiose Amerikos lietuvių naujokynuose. Plačiu
mastu ėjo pasiruošimas Lietuvių dienai ir tiems pa-
siruošimams vadovavo Matas Šalčius. Lietuvių die-
nos pasisekimas didele dalimi buvo Šalčiaus pasi-
darbavimo dėka. Lietuvių diena Amerikoje davė nu-
kentėjusiems nuo karo 230 000 dolerių. JAV Raudo-
nasis Kryžius pridėjo tiek pat prie surinktos sumos.”

Amerikoje, Bostone 1918 m. jis redagavo „Ateitį”,
vertė knygas, New Yorke išleido Lietuvos žemėlapį,
leido lietuviškus kalendorius. 1919 m. jį vėl pasiekė
šaukimas į kariuomenę, tad jis nutarė grįžti atgal ir
tos kelionės metu apkeliavo beveik visą Ameriką. 

Garsusis keliautojas ir žurnalistas Matas Šalčius – nepamirštas

Garsioji�knyga,�1935�m.�pripažinta�geriausia.

Kelionių žanro knygų pradininku Lietuvoje yra
laikomas Juozas Tumas-Vaižgantas, papasakojęs
apie savo apsilankymą Jungtinėse Amerikos Valsti-
jose 1912 m. knygoje „Ten gera, kur mūsų nėra”. Po
jo savo kelionių aprašymus po Ameriką parengė ir ra-
šytoja Julija Žymantienė-Žemaitė, kurios gimimo 175-
osios metinės buvo minimos birželio 4 dieną.  M. Šal-
čius apie Ameriką pradėjo rašyti jau 1914 m., kada iš
Šiaulių per Sibirą ir Japoniją pasiekė San Franciscą.

Su Bronislava Ražanskaite M. Šalčius susilau-
kė keturių dukterų – Danutės, Aušros, Aldonos ir Ra-
mintos. Būtent jauniausia dukra Raminta Šalčiūtė-
Savickienė išsaugojo daugiausia prisiminimų apie
savo tėvą ir jais noriai dalinosi iki pat savo gyveni-
mo pabaigos. Ji mirė 2015-aisiais, sulaukusi 90 metų
amžiaus.     

Vengiant kariuomenės – į San Franciscą         

R. Šalčiūtė-Savickienė yra pasakojusi, kad M. Šal-
čius augo gausioje devynių vaikų šeimoje, vyriausias
Juozas buvo ūkininkas, Jonas iškeliavo į Ameriką,
kur dirbo angliakasiu, kol prasigyveno. Petras Šal-
čius tapo ekonomistu, profesoriumi, o Povilas dirbo
buhalteriu maisto pramonėje. Šeima gyveno Čiu-

diškių kaime dabartiniame Prienų rajone, kur turėjo
gražią sodybą. Ši sodyba išlikusi iki mūsų dienų. Dar
1986 m. čia buvo atidaryta Mato Šalčiaus memoria-
linė ekspozicija, bet dabar ji neveikia, graži sodyba
tuščia, durys užrakintos, bet ji neapleista, o M. Šal-
čių čia primena lentelė ant sienos ir Leono Juozopio
koplytstulpis.   

M. Šalčius mokėsi pradžios mokyklą Prienuose,
po to įstojo į Marijampolės Rygiškių Jono gimnazi-
ją, kur jam net teko vertėjauti čia iš Peterburgo ap-

Dukra yra pasakojusi, kad lankydamas New Or-
leans, M. Šalčius užsuko į vietos kapines. Čia jis su-
rado Lietuvos žydo kapą, ir tuomet savo dienoraštyje
užrašė eilutes: ,,Gali ir mane toks likimas ištikti, kad
mirsiu svetimoje žemėje. Tuomet man tėviškėje pa-
minklėlį pastatykite ir ant jo užrašykite ‘Brolau, aš
pašvenčiau savo jėgas šalies švietimui ir laisvei, bet
mažai padariau. Todėl tęsk mano darbą’.” 

Kelionėse – ir paskaitos apie Lietuvą

Grįžęs į Lietuvą M. Šalčius vėl įsisuko į valsty-
bės ir visuomeninio gyvenimo sūkurius: dirbo spau-
dos baruose, studijavo Lietuvos universitete ekono-
miką, dirbo Vidaus reikalų ministerijos Informaci-
jos ir propagandos biure, steigė PEN klubą, po to –
Turizmo sąjungą. Daugiau nei vienerius metus
(1925–1926 m.) ėjo Šaulių sąjungos pirmininko pa-
reigas ir buvo vienas iš šios sąjungos kūrėjų. Jis dir-
bo daug ir įvairiose srityse, bet vėliau pasirinko ke-
liones, todėl ir mūsų laikais žmonių atmintyje išli-
ko kaip žymiausias lietuvis keliautojas.

Jo knyga „Svečiuose pas 40 tautų” pakartotinai
buvo išleista dar iki Lietuvos nepriklausomybės at-
kūrimo, 1989-aisiais ir daugeliui tai buvo pirmoji pa-
žintis su sovietmečiu iš atminties beveik visai ištrinta
asmenybe. Knygos viršeliui ir priešlapiams buvo pa-
naudotos prieškario leidinio iliustracijos, o visi
šeši tomai gerokai sutrumpinti ir sutalpinti į 600 pus-
lapių leidinį, pasiekusį skaitytojus didžiuliu šiems
laikams 20 000 egzempliorių tiražu. 

Knyga ir šiandien nepaseno, ją skaityti labai įdo-
mu, autorius vartoja daug retų, jau nesutinkamų žo-
džių kalboje, kuriems reikia paaiškinimų. Iš daugelio
puslapių alsuoja ir jo meilė gimtajam kraštui, kai M.
Šalčius vienoje ar kitoje šalyje pasakoja apie Lietu-

vą, kur šis vardas dažniausiai būna dar negirdėtas,
duoda pasiklausyti garso įrašų, plokštelių su lietu-
viškomis dainomis, atsako į klausimus ir dažnai turi
neigti įsitikinimą, kad lietuviai yra slavai. 

Bulgarijoje jis domisi pasikėsinimo į daktarą
Joną Basanavičių aplinkybėmis, susitinka ir kalba-
si su šį išpuolį įvykdžiusio asmens sūnumi, Egipto

Koplytstulpis�tėviškėje�keliautojo�atminimui.

Atminimo�lenta�keliautojo�mirties�vietoje�Bolivijoje.
Interneto�nuotr.



7DRAUGAS 2020�BIRŽELIO�18�D.,�KETVIRTADIENIS

laikraščiams pasakoja apie Lietuvą ir dalinasi jos
nuotraukomis, Indijoje susitinka su legendiniu tau-
tinio išsivadavimo lyderiu Mahatma Gandhi, šis la-
bai domisi lietuvių kalbos panašumu į sanskritą. Mi-
nėtas susitikimas bei jo nuotrauka vėliau jam padeda
sudėtingose aplinkybėse, kai be pinigų ir maisto li-
kęs bei apie savižudybę galvojęs keliautojas Honkonge
iš vietos žmonių sulaukė paramos ir supratimo. 

Šanchajuje įsikūrusiems išeiviams iš Lietuvos M.
Šalčius siekė padėti iš Kinijos emigruoti į Pietų Af-
riką, kai Japonija pradėjo karinius veiksmus Kinijoje.
Jis stengėsi Harbine įsteigti konsulatą ir tuo tikslu
rašė laiškus Lietuvos aukštiems valdininkams. 

Dar vienos kelionės metu, į kurią leidosi 1936 m.
ir kuri tapo paskutine, jis lankė Pietų Ameriką, daug
laiko ir jėgų skyrė tautiečių labui, telkė vietos lietu-
vių bendruomenes, Buenos Aires įkūrė ir leido laik-
raštį „Išvien”. Likimas taip susiklostė, kad būtent šios
kelionės metu po Pietų Amerikos žemyną metu M. Šal-
čių užklupo maliarija ir 1940 metų gegužės 26 d. jis
mirė nuo ūmaus smegenų uždegimo pasienyje su Bra-
zilija esančiame Bolivijos Guayaramerino mieste. 

Jo kapas šioje šalyje sunyko, o 2005 m. Lietuvos
keliautojai, vadovaujami Gintauto Babravičiaus ir
minėdami M. Šalčiaus gimimo 115-ąsias metines,
Guayaramerino miesto centrinėje aikštėje, greta
naujai pastatytos bažnyčios pakabino atminimo len-
tą, kurioje yra ir M. Šalčiaus žodžiai „Saulė šviečia
lygiai visiems”.   

Laiške iš Bombėjaus 1930 m. savo žmonai ir duk-
roms jis rašė: „Aš esu visa siela ir kūnu visuomet
mūsų brangios Lietuvos žmogus, bet aš tuo pat
metu esu ir viso pasaulio žmogus. Man nesvarbu, kur
gyventi Azijoj, Afrikoj, Australijoj, Amerikoj ar
Europoj. Man svarbu, kad aš gyvenčiau ten ir tai, iš
kur geriau galėčiau pasiekti savo tikslo. Todėl Jūs
mano brangutėlės nespręskite taip klausimo, kur bus
mano namas svetimijoj, kur aš apsistosiu – man vie-
nas tikras namas tėra Lietuva, o svetimijoj visur ly-
gus namas”.

Prienuose atidengtas dekoratyvinis pano

Kraštiečiai nepamiršo garsiojo keliautojo – per-
nai rugpjūčio 7-ąją pačiame Prienų centre esantį pa-
statą papuošė nutapytas didžiulis M. Šalčiaus pano.
Simboliška, kad ant komercinio pastato prie pa-
grindinės miesto sankryžos, jungiančios kelius į Vil-
nių, Kauną, Marijampolę ir Alytų, pavaizduotas žy-
mus keliautojas motociklu Matas Šalčius, išgarsinęs
mūsų kraštą visame pasaulyje. Šį sumanymą įgy-
vendino jaunas menininkas tapytojas Petras Lince-
vičius, atidarymo iškilmėse sakęs, kad „Matas Šal-
čius visus sveikina sankryžoje ir linki gero kelio ir
atradimų. Tokia buvo šio tapybos darbo idėja”.

Darbas truko tris savaites, o paveikslui buvo pa-
naudota gerai žinoma Mato Šalčiaus fotografija ant
motociklo, kuri yra išspausdinta knygoje „Svečiuo-
se pas 40 tautų” ir yra saugoma Lietuvos Nacionali-
nės Martyno Mažvydo bibliotekos fonduose. 

Kasmet pavasarį teikiama žymaus Lietuvos vi-
suomenės veikėjo, rašytojo, žurnalisto, keliautojo ir
idealisto Mato Šalčiaus premija yra skiriama žurna-
listui (-ams) už pasaulio pažinimo skatinimą bei
brandžius ir išsamius spaudos, radijo, fotografijos, te-
levizijos, interneto žiniasklaidos autorinius darbus ke-
lionių tematika, paskelbtus per kalendorinius metus. 

„Turime herojų, 
tik juos pamatykime”

Šiemetis M. Šalčiaus premijos laureatas, Lietu-
vos radijo ir televizijos žurnalistas Rimas Bružas žur-
nalistikoje dirba nuo 1998 m., jis yra daugelio doku-
mentinių-istorinių filmų autorius. Darbas, už kurį lai-
mėta Mato Šalčiaus premija – dokumentinių filmų
ciklas „Nuo Baltijos iki Bengalijos”, sulaukęs dide-
lio žiūrovų susidomėjimo ir tapęs vienu populia-
riausių LRT televizijoje.

R. Bružas yra sakęs, kad svarbiausias jų kelio-
nės tikslas buvo pamėginti kiek įmanoma tiksliau at-
kartoti A. Poškos ir M. Šalčiaus kelionę, aplankant
aprašytas vietas ir ieškant knygose paminėtų objektų.
Kita užduotis – nuvežti trispalvę į Kolkatos (buv. Cal-
cutta, Indija) universitetą, kuriame studijavo, dirbo
ir 2014 m. garbės daktaro vardu buvo įvertintas A.
Poška, pakeliui susitinkant su užsienyje gyvenančiais
lietuviais ir pasakojant apie legendinę kelionę.

Ši ekspedicija truko 108 dienas, per kurias buvo
nuvažiuota daugiau nei 15 000 kilometrų, aplankytos
15 valstybių, o LRT televizijai buvo parengtas 11 da-
lių pasakojimas, paremtas A. Poškos atsiminimais ir

Čiudiškiuose�išlikusi�M.�Šalčiaus�gimtoji�sodyba.��������������������������� A.�Vaškevičiaus�nuotraukos

šiandienos keliautojų patirtais nuotykiais.
„Draugo” žurnalisto paklaustas, ką jam reiškia

šis apdovanojimas, R. Bružas sakė, kad „kai dar-
buojiesi istorijos baruose, projektuose, kurie užima
daug laiko, reikalauja didžiulių laiko ir valios in-
vesticijų, malonu sulaukti įvertinimo, nes kartais at-
rodo, kad tai niekam neįdomu ar nereikalinga. TV
yra daug trumpalaikiškiau už fotografiją – praėjo lai-
da eteryje ir nieko neliko. Todėl įvertinimas yra svar-

bus momentas, motyvuoja”.
„Labai tikiuosi, kad tai bus proga žmonėms at-

siversti A. Poškos ‘Nuo Baltijos iki Bengalijos’ ir M.
Šalčiaus ‘Svečiuose pas 40 tautų’. Mes turim pa-
kankamai herojų savo istorijoj, bėda, kad nežinom
ir deklaruojam, kad jų nėra... Tai apmaudi padėtis,
nes tikrai turim mes tų herojų, tik norėkim patys
juos pamatyt, nes jie čia pat – prieš pat nosį”, – tei-
gė R. Bružas.

M.�Šalčiaus�premijos�laureatas�R.�Bružas�prie�pano.�� Asmeninio�albumo�nuotr.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA  IR PASAULIS

Seimas�pasmerkė�sovietinę�okupaciją�
Vilnius (BNS) – Prieš 80 metų

okupavusi Lietuvą Sovietų Sąjunga
vykdė terorą ir genocidą, šiandien bū-
tina tęsti okupacijos, o ypač ginkluotos
antisovietinės ir antinacinės rezis-
tencijos laikotarpio tyrimus ir jų re-
zultatus skleisti visuomenei, sakoma
Seimo priimtoje rezoliucijoje.

Dokumente teigiama, kad 1940
metų birželio 15 dieną okupavus Lie-
tuvą, SSRS represinių veiksmų auko-
mis tapo ne mažiau kaip dešimtadalis
jos piliečių ir Antrojo pasaulinio karo
pradžioje Lietuvoje prieglobstį gavę
Lenkijos piliečiai.

„(...) sovietai sistemingai siekė iš-
naikinti šviesiausią lietuvių tautos
dalį ir taip pakirsti galimybę atsikur-
ti nepriklausomai valstybei ateityje”,
– teigiama rezoliucijoje.

Joje taip pat atkreipiamas dėme-
sys, kad SSRS teisių tęsėja Rusijos Fe-
deracija iki šiol nepripažįsta okupa-
cijos ir jos padarytos žalos, o pastarą-

jį dešimtmetį šioje šalyje intensyvėja
bandymai perrašinėti Lietuvos istori-
ją, neigiant sovietų okupacijos faktą ir
juodinant rezistentų atminimą.

Rezoliucijoje tvirtinama, kad vals-
tybė privalo tęsti sovietinės okupacijos,
o ypač ginkluotos antisovietinės ir
antinacinės rezistencijos laikotarpio
tyrimus ir jų rezultatų sklaidą plačia-
jai visuomenei.

Seimas taip pat paragino Vyriau-
sybę aktyviau remti okupacijų žalos
skaičiavimo darbą, skiriant tam būtiną
finansavimą bei reikalauti okupacijos
žalos atlyginimo iš Rusijos, kaip Lie-
tuvą okupavusios SSRS teisių tęsėjos.

1940 metų birželio 15 dieną Sovie-
tų Sąjunga okupavo Lietuvą ir įjungė
ją į savo sudėtį. Prasidėjo sovietinės
okupacijos laikotarpis, per kurį tūks-
tančiai žmonių kalinti, ištremti, nu-
žudyti.

1990 metų kovo 11 dieną Lietuva at-
kūrė nepriklausomą valstybę.

Žeria�kritiką�„Rail�Baltica“�projektui
Vilnius (ELTA) – Eu-

ropos Audito Rūmų (EAR)
analizėje teigiama, kad
„Rail Baltica” projekto įgy-
vendinimas vėluos.

Atliktoje analizėje tei-
giama, kad įgyvendinant
projektą ypač smarkiai iš-
augo numatytos sąnaudos,
taip pat abejojama, ar „Rail
Baltica” bus ekonomiškai
tvarus projektas.

Vis dėlto Europos au-
ditoriai sustabdyti projek-
to nesiūlo.

„Rail Baltica” – tai didžiausias
geležinkelio infrastruktūros projek-
tas Baltijos šalių istorijoje, kurį įgy-
vendinant per visą „Rail Baltica” tra-
są bus nutiesta elektrifikuota europi-
nės vėžės geležinkelio linija. Projekto
statybų numatoma vertė siekia apie 5,8
mlrd. eurų.

„Rail Baltica” geležinkelio lini-
jos ilgis Baltijos šalyse siekia 870 km:
Lietuvoje – 392 km, Latvijoje – 265 km,

Estijoje – 213 km.
Lietuvoje europinės vėžės gele-

žinkelio trasa eis nuo Lenkijos ir Lie-
tuvos valstybių sienos iki Kauno, kur
krovininiai traukiniai vyks maršrutu
Jiesia-Rokai-Palemonas (Kauno gele-
žinkelio aplinkkelis), o keleiviniai –
Jiesia-Kauno stotis-Palemonas. 

„Rail Baltica” projektas taip pat
numato atskirą geležinkelio liniją Kau-
nas-Vilnius.

Seime�–�pirmieji�žingsniai�link�valstybinio�banko 
Vilnius (BNS) – Seimas po patei-

kimo pritarė valdančiųjų siūlymui
pradėti pasirengimą steigti Valstybinį
plėtros banką – jau veikiančio fondo ar
agentūros pagrindu kuriamas bankas
siektų gauti licenciją, jį prižiūrėtų
Lietuvos bankas.

Toliau nutarimo projektą Seimas
svarstys birželio 23-ąją. 

Siūloma įgalioti Vyriausybę ne-
delsiant pradėti konsultacijas su Eu-
ropos Komisija dėl techninės pagalbos
tokio banko steigimui ir svarstyti dėl
galimybės valstybei dalyvauti jo ka-
pitale.

Nutarime pabrėžiama, kad siūly-
mas steigti Valstybinį plėtros banką tei-
kiamas atsižvelgiant į Biudžeto ir fi-
nansų komiteto atlikto parlamentinio
tyrimo dėl 2009–2010 metų krizės ap-
linkybių išvadas. Teigiama, kad Lie-
tuvos bankų sektorius yra vienas la-
biausiai koncentruotų Europos sąjun-
goje, galimybės pritraukti naujus rin-
kos žaidėjus yra ribotos, todėl naujas
bankas padidintų finansinių paslaugų
prieinamumą, ypač regionuose, ir ga-
lėtų paskatinti tvarią konkurenciją.

Už valstybinio banko steigimą pa-
sisako ir prezidentas Gitanas Nausėda.

Tačiau finansų ministras Vilius Ša-
poka ir centrinio banko vadovas Vitas
Vasiliauskas laikosi atsargios pozicijos.
V. Šapoka yra sakęs, kad valstybinio
banko steigimas užtruktų apie metus ir
kainuotų apie 1 mlrd. eurų. 

Pasvarstymų apie valstybinį ban-
ką būta ir anksčiau.

Valstybinio komercinio banko ša-
lininkai sako, kad jis reikalingas dėl ša-
lies finansų sistemos būklės, nes Lie-
tuvai reikia susirūpinti konkurencine
aplinka bankų sektoriuje, padidinti fi-
nansinių paslaugų prieinamumą re-
gionuose. Šios idėjos kritikai teigia,
kad valstybinio banko steigimas būtų
per brangus. 

Paskutinis valstybės valdytas Že-
mės ūkio bankas privatizuotas 2002 me-
tais, jį nupirko Vokietijos bankas
„Nord LB”. Metais anksčiau buvo par-
duotas ir Lietuvos taupomasis bankas,
kurį įsigijo Estijos „Hansabank”.

Europos Komisijos teigimu, šiuo
metu Lietuvos bankų sektorius yra vie-
nas labiausiai koncentruotų ES, todėl
didėja ir sisteminė rizika. Trims di-
džiausiems bankams „Swedbank”,
SEB ir „Luminor” priklauso apie 80
proc. rinkos. 

Europos�analitikai�teigia,�kad�„Rail�Baltica”�bus�bran-
gesnė,�o�jos�realizavimas�vėluos.� Vikipedija�nuotr.

JAV�sumažins�Vokietijoje�dislokuotų�karių�skaičių
Washingtonas (ELTA) – JAV pre-

zidentas Donald Trump patvirtino, kad
iki 25 000 mažins Vokietijoje dislokuo-
tų amerikiečių karių skaičių. Tai jis ar-
gumentavo per mažomis išlaidomis,
kurias Vokietija skiria gynybai. 

Vokietijos vyriausybė skolinga
NATO „milijardus dolerių”, – sakė D.
Trump. Be to, Vokietija „labai blogai”
elgiasi su JAV prekybos srityje. 

D. Trump sakė, kad šiuo metu Vo-
kietijoje dislokuota 52 000 amerikiečių
karių. „Tai milžiniškos išlaidos JAV”,
– pabrėžė jis. Todėl karių skaičius bus
sumažintas iki 25 000.

Tiesa, paprastai Vokietijoje yra
tik 35 000 JAV kareivių. Pentagono

duomenimis, kovo pabaigoje jų buvo ly-
giai 34 674. Prie jų dar prisideda tūks-
tančiai JAV kariuomenės ir Gynybos
departamento civilių darbuotojų. JAV
karių skaičius gali keistis dėl didelių
karinių pratybų, kaip kovą dėl koro-
naviruso krizės nutrauktų „Defender
Europe 2020”.

D. Trump ne kartą kaltino Vokie-
tiją skiriant nepakankamai lėšų gy-
nybai. Jis jau kelerius metus spaudžia
europietes NATO sąjungininkes smar-
kiai didinti karines išlaidas. NATO ša-
lys yra užsibrėžusios tikslą skirti gy-
nybai 2 proc. savo BVP. Vokietijai iki
šio tikslo dar toli: 2019-aisiais jos dalis
buvo 1,38 proc. BVP.

NATO�aptars�naujas�Rusijos�branduolines�raketas
Briuselis (BNS, ELTA) – NATO ša-

lių gynybos ministrai per šią savaitę
vyksiančią konferenciją aptars naujas
Rusijos branduolines raketas ir galimą
Aljanso atsaką į Maskvos sprendimą
didinti raketinį potencialą, pareiškė
generalinis sekretorius Jens Stolten-
berg.

„Taip pat aptarsime augančio Ru-
sijos raketų, pajėgių nešti branduoli-
nį užtaisą, arsenalo reikšmę saugu-
mui”, – sakė jis.

Aljansas mano, kad Vidutinio nuo-
tolio branduolinių pajėgų (INF) su-

tartis pernai žlugo dėl Rusijos dislo-
kuojamų raketų SSC-8.

„Nuo to laiko Rusija ir toliau mo-
dernizuoja savo raketų, įskaitant hi-
pergarsines, potencialą”, – tęsė J. Stol-
tenberg.

NATO vadovas taip pat išreiškė
viltį, kad gynybos ministrai, atsi-
žvelgdami į šią tendenciją, susitars dėl
atsakomųjų priemonių – tiek politinio,
tiek karinio pobūdžio.

Šiame pasitarime taip pat bus ap-
tartas JAV planas mažinti karių skai-
čių Vokietijoje.

Šiaurės�Korėjos�kariuomenė�„visiškai�pasiruošusi”
Seulas (BNS) – Šiaurės Korėjos ka-

riuomenė „visiškai pasiruošusi” imtis
veiksmų prieš Pietų Korėją, paskelbė
valstybinė žiniasklaida, Pchenjanui jau
ne pirmą savaitę žvanginant ginklais.

Praeitą savaitę Pchenjanas pa-
skelbė nutraukiantis visus oficialius

ryšių kanalus su Pietų Korėja.
Korėjos liaudies armijos Genera-

linis štabas paskelbė, kad abiejų Ko-
rėjos pusiasalio valstybių santykiai
blogėja ir kad kariškiai svarsto „veiks-
mų planą”, kad „fronto linija būtų pa-
versta tvirtove”.

Šiaurės�Korėja�susprogdino�bendrą�ryšių�biurą
Seulas/Pchenjanas (ELTA) – Šiau-

rės Korėja susprogdino abiejų Korėjų
bendrą ryšių biurą Šiaurės Korėjos
pasienio mieste Kesonge, pranešė Pie-
tų Korėjos susivienijimo ministerija. 

Bendras ryšių biuras buvo tuščias
nuo sausio dėl Covid-19 apribojimų.
Biuras, įkurtas Šiaurės Korėjos teri-
torijoje, atidarytas 2018 metais, kad abi
Korėjos galėtų komunikuoti.

D.�Trump�grasina�buvusiam�savo�patarėjui�J.�Bolton
Washingtonas

(ELTA) – JAV prezi-
dentas Donald Trump
pagrasino baudžia-
mąja atsakomybe bu-
vusiam savo patarėjui
nacionalinio saugu-
mo klausimais John
Bolton, jei jis išleis
savo knygą. Jei, kaip
skelbiama, knyga ki-
tos savaitės antradie-
nį pasirodys, J. Bolton
„nusižengs įstaty-
mui”, sakė D. Trump.
Jis pridūrė, kad šis
atvejis gali greitai atsidurti teisme.

Visi pokalbiai su juo, kuriuos J.
Bolton galimai cituoja iš tų laikų, kai
dirbo Baltuosiuose rūmuose, yra
„griežtai slapti”, pabrėžė D. Trump. 

Anot D. Trump, J. Bolton pagar-
sėjęs tuo, kad ne visad sako tiesą. Lei-
dyklos duomenimis, knyga piešia
„chaoso trokštančio” prezidento pa-
veikslą. D. Trump esą svarbus tik jo
perrinkimas.

D. Trump praėjusių metų rugsėjį
dėl nuomonių skirtumų atleido J. Bol-
to iš patarėjo nacionalinio saugumo
klausimais pareigų. Šis jau tada pa-
reiškė, kad atėjus laikui paskelbs savo
įvykių versiją.

Pradžioje planuota, kad knyga pa-
vadinimu „The Room Where It Hap-
pened” („Vieta, kurioje tai įvyko”) pa-
sirodys kovą, tačiau tada Baltieji rūmai
sustabdė jos paskelbimą.

Atidėta�kitų�metų�„Oskarų“�įteikimo�ceremonija
Los Angeles (ELTA) – Dėl koro-

naviruso pandemijos atidedama kitų
metų „Oskarų” įteikimo ceremonija.
Tai  paskelbė JAV Kino meno ir moks-
lo akademija. 93-oji ceremonija vyks ne

vasario 28 dieną, kaip planuota, o ba-
landžio 25-ąją.

Svarbiausių Hollywoodo kino ap-
dovanojimų nominacijos bus paskelb-
tos kovo 15-ąją. 

Birželio�23��dieną�pasirodys�knyga,�kurios�išleidimas�jau�buvo
sustabdytas. Industry�Global�News�nuotr.
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DANGUJE IR ŽEMĖJE

Euro ir kitų valiutų santykiai (2020�metų�birželio�17�d.)

1�USD�(JAV�doleris)�– 0,89�€
1�AUD�(Australijos�doleris)�–�0,61�€
1�CAD�(Kanados�doleris)�–�0,65�€
1�GBP�(Didžiosios�Britanijos�svaras�sterlingų)�–�1,11�€
1�NZD�(Naujosios�Zelandijos�doleris)�–�0,57�€

Lietuviai�kurs�NASA�palydovą.� NASA�/�Niketh�Vellanki/Unsplash�nuotr.

svArBus lAiMĖJiMAs: lietuviAi kurs
pAlyDovą, kurĮ NAsA pAleis Į kosMosą
Lietuvos�„NanoAvionics”�padalinys�su-
darė�kontraktą�su�NASA,�kuriuo�įsipa-
reigoja�sukurti�du�nano�palydovus�mi-
sijai� į� kosmosą.� Kaip� paaiškino� ben-
drovės�rinkodaros�vadovė�Vaida�Kara-
liūnaitė,� „NanoAvionics”� tai� bus� dvi
platformos,� kuriomis� bus� galima� ga-
benti�krovinį�orbitoje.�Viena�iš�jų�bus�pa-
leista�į�kosmosą,�o�kita�bus�testuojama.

„Mes NASA esame įsiparei-
goję, kad pagaminsime dvi
tokias platformas, kurių iš-

matavimai bus 20x20x30 centimetrų.
NASA ten įdės savo naudingąjį krovi-
nį. Vieną palydovą jie naudos testavi-
mams, o kitą paleis į kosmosą”, – aiš-
kino V. Karaliūnaitė.

Ji teigė, jog į palydovą bus įdėta iš-
skleidžiama struktūra, vadinama sau-
lės bure. Išsiskleidusi burė bus net
keliasdešimt kartų didesnė už patį pa-
lydovą. 

V. Karaliūnaitė patikino, kad tai
yra įdomus, unikalus ir iš inžinerinės
pusės sudėtingas misijos aspektas, šį
projektą NASA vysto jau daug metų.

Dabar, kai jis jau yra išvystytas, reikia
patalpinti burę į palydovą, įsitikinti,
kad viskas veikia ir paleidus palydovą
į kosmosą, ta burė išsiskleis.

„Vėliau ta struktūra bus naudo-
jama tarpplanetinėse misijose, kur
reikalingi tokie maži palydovai, kad už-
megztų tam tikrą komunikaciją, kaip
buvo, pavyzdžiui, Marso misijoje”, –
kalbėjo V. Karaliūnaitė.

Pasak pašnekovės, visi „NanoA-
vionics” darbuotojai yra kosmoso tech-
nologijų entuziastai, todėl natūralu,
kad jie visą laiką seka, ką daro NASA.
Todėl iš komandos pusės visi labai
džiaugėsi gavę tokį projektą.

„Dar ir dėl to, kad jis atrodo kaip
iš mokslinės fantastikos filmo. Ant
palydovo bus tvirtinamos kameros ir
burės išskleidimas bus filmuojamas iš
kosmoso ir siunčiamas į Žemę. Mes ti-
kime, kad tas vaizdas atrodys įspū-
dingai”, – teigė V. Karaliūnaitė.

Anot jos, šis projektas vykdomas
per „NanoAvionics” padalinį JAV, nes
teisiniu būdu Lietuvai to padaryti ne-
būtų įmanoma. 

LRT.lt

ĖMĖ tyriNĖti po žeMe esANtĮ seNoviNĮ Miestą

Kažkada�Falerii�Novi�buvo�klestinti�ben-
druomenė.�Šimtus�metų�–�nuo�jos�įkū-
rimo�241�metais�prieš�Kristų�iki�Vidu-
ramžių�pradžios�–�ištisos�žmonių�kartos
vaikščiojo� jo� gatvėmis,� gyveno� savo
gyvenimus�po�savo�stogais,�apsipirki-
nėjo� turguose� ir�meldėsi� šventovėse.�

Anot sciencealert.com, maždaug
700 mūsų eros metais šis mies-
tas buvo apleistas ir paliktas

pasiglemžti laikui. Dabar pavienis
praeivis gali pamatyti ne ką daugiau,
nei kelių bokštų ir senovinių sienų lie-
kanas, stovinčias žaliuojančiuose lau-
kuose ramioje vietovėje už 50 kilo-
metrų į šiaurę nuo Romos. Vėliau šio-
je vietoje buvo pastatyta abatija, tačiau
kažkada klestėjęs miestas iš esmės
dabar tūno po žeme. 

Neseniai archeologai panaudojo
itin modernų žemę persmelkiantį ra-
darą, kurdami iki šiol detaliausią ak-
meninėmis sienomis apjuosto miesto
žemėlapį. Ir jiems nė nereikėjo įkasti

Mokslininkų�atradimas,�vos�už�50�km�nuo�Romos�–�revoliucija�archeologijoje.�
L.�Verdonck�nuotr.

į žemę kastuvo. 
Tyrimas atskleidė, kad po žeme sle-

piasi 30,5 hektarų ploto miestas, ku-
riame yra pirčių kompleksas, turgus ir
šventykla, o taip pat gatvių ir net van-
dentiekio sistema po miesto sienomis,
jungianti akveduką ir viešąsias pirtis. 

Reguliuodami radaro įsiskverbi-
mą, Cambridgo universiteto Jungti-
nėje Karalystėje ir Gento universiteto
Belgijoje mokslininkai galėjo matyti,
kaip miestas bėgant laikui kito. Į žemę
įsiskverbiantis radaras įvairiems tiks-
lams inžinierių ar kariuomenės nau-
dojamas ne vieną dešimtmetį. Jie sklei-
džia radijo bangas į žemę ir matuoja,
kaip jos atsimuša. 

Kadangi į skirtingas medžiagas
tokios radijo bangos atsimuša skir-
tingai, tokie skirtumai leidžia sukur-
ti didelės raiškos vaizdą. 

Ir nė nereikia įkasti kastuvo į
žemę. Šis įrankis vis dažniau naudo-
jamas archeologijoje, ypač dabar, kai
technologija yra smarkiai patobulėju-
si. Per pastarąjį dešimtmetį ši techno-

logija pastebimai žengė į priekį: dabar
nereikia vaikščioti ir virš žemės mo-
juoti viena antena, nes naudojami ištisi
antenų kompleksai, transportuojami
visureigiais ir lyginantys savo duo-
menis su palydovine GPS sistema. 

Būtent tokią sistemą panaudojo
mokslininkai, sudarydami Falerii Novi
žemėlapį. Visų gautų rezultatų analizė
dar nebaigta, nes iš viso buvo surink-
ta 28,68 mlrd. duomenų taškų, arba 4,5
gigabaito duomenų iš vieno hektaro že-
mės. 

Visgi mokslininkams jau pavyko
padaryti stebinančių atradimų. 

„Falerii Novi tyrinėjimai radaru
leido užfiksuoti anksčiau nefiksuotus
visuomeninius pastatus, tokius kaip
šventovė, turgavietės pastatas ir pirčių
kompleksas. Nors visi šie pastatai ati-
tinka tikėtiną romėnų miesto reper-
tuarą, kai kurie jų architektūriškai yra
įmantrūs ir gerokai sudėtingesni, nei
būtų galima tikėtis rasti mažame mies-
telyje”, – savo tyrimo išvadose nurodo
mokslininkai. 

„Tarp daugiau atrastų netikėtų
struktūrų buvo ir dvi didelės struktū-
ros prie sienų. Iš karto į rytus nuo šiau-
rinių vartų yra iš trijų pusių aptverta
teritorija, aplink kurią yra dengtas
praėjimas su centrine kolonų eile. Ji
maždaug 90 ir 40 metrų dydžio ir veda
į gatvę. Šio komplekso viduje yra pora
struktūrų, pastatytų viena priešais
kitą, kurių kiekviena turi centrinę
nišą. Nors mes nežinome jokios tie-
sioginės paralelės šiai struktūrai, aki-
vaizdu, kad tai būti koks nors viešas
monumentas”, – nurodo mokslinin-
kai. 

Tyrėjai nustatė kelis atriumus,
vedančius į gatvę. Šių pastatų vadina-
mieji laiko pjūviai parodė, kad pasta-
tai bėgant laikui buvo perstatyti, lygiai
taip pat, kaip ir mes dabar pertvarko-
me savo namus pagal savo skonį ar ap-
linkybes. 

Šio miesto išsidėstymas taip pat

nėra toks „standartizuotas”, kaip ti-
kėtasi, o tai leidžia manyti, kad mūsų
suvokimas apie romėnų eros miestų
planavimą dar nėra visiškai tikslus.
Neabejotinai reikia atlikti detalesnę
šios vietos analizę, tačiau jau dabar
gauti rezultatai tikrai be galo stebina
ir džiugina. 

Falerii Novi, yra per didelė, kad
būtų galima atlikti archeologinius ka-
sinėjimus, tačiau šis tyrimas rodo,
kad tokie radariniai tyrimai yra pui-
kus būdas tyrinėti griuvėsius, esančius
po žeme. 

Tiesa, esama ir tam tikrų apribo-
jimų. Nemažai senovinių vietų vis dar
yra naudojamos. Ant jų taip pat buvo
pastatyta šiuolaikinių struktūrų arba
tokios teritorijos tapo miškais, todėl
per juos negalima važiuoti specialia
transporto priemone su radarine an-
tena. Be to, kai kuriose vietose dirva
yra netinkama tokiems radariniams ty-
rimams, pavyzdžiui, molingose vieto-
vėse, nes jose prarandamas radaro sig-
nalas. O uolėtoje dirvoje signalas išsi-
sklaido. 

Trumpai tariant, šie apribojimai
tikrai nesutrukdys pasinaudoti tokios
technologijos potencialu. „Neįtikėti-
nas detalumas, kurio pasiekėme tyri-
nėdami Falerii Novi, ir stebinančios de-
talės, kurias atskleidė radaras, leidžia
viltis, kad tokio tipo tyrinėjimai gali pa-
keisti tai, kaip archeologai ateityje ty-
rinės miesto vietoves, – sakė Camb-
ridgo universiteto archeologas Martin
Millett. – Būtų labai įdomu, ir dabar tai
yra realu, panaudoti šį radarą tyrinė-
ti didelius miestus, tokius kaip Miletus
Turkijoje, Nicopolis Graikijoje ar Cy-
rene Libijoje. Vis dar turime daug su-
žinoti apie romėnų miestų gyvenimą,
ir ši technologija turėtų suteikti pre-
cedento neturinčių galimybių dar ne
vienam ateinančiam dešimtmečiui.” 

Šis tyrimas buvo aprašytas leidi-
nyje „Antiquity”.

Delfi.lt
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STASYS IGNATAVIČIUS

Prieš�80�metų,�1940�m.�birželio�15�d.,�Sovietų�Sąjun-
gai�klastingai�sulaužius�1939�m.�spalio�10�d.�Lietuvos
ir�Sovietų�Sąjungos�savitarpio�pagalbos�sutartį�ir�tarp-
tautinius�įsipareigojimus,�Raudonoji�armija�įsiveržė
į�mūsų�valstybės�teritoriją�ir�ją�okupavo.�Kartu�su�dau-
giatūkstantine�kariuomene�(apie�220�tūkst.�karių�ir
karininkų)�į�Lietuvą�atsibastė�ir�sovietinės�represinės
struktūros.� Prasidėjo� Lietuvos� Respublikos� ir� jos
žmonių�naikinimo�procesas.

lietuvos šaulių sąjunga (LŠS), kurios vienas pa-
grindinių principų buvo stiprinti ir ginti Lietu-
vos nepriklausomybę, saugoti tėvų žemę, jos

tradicijas ir kultūrą, nuo pat pirmųjų sovietinės oku-
pacijos dienų atsidūrė naujosios marionetinės val-
džios ir sovietinių represinių struktūrų taikinyje. Jau
birželio 19 d. Maskvos statytinis „prezidentas” Jus-
tas Paleckis pasirašė aktą Nr. 773, kuriuo masiš-
kiausios ir sunkiausiai kontroliuojamos pilietinės
organizacijos vadas plk. Pranas Saladžius buvo at-
leistas iš pareigų, paleistas į atsargą ir jam buvo už-
drausta lankytis LŠS štabe. Savo paskutiniame įsa-
kyme šauliams jis rašė: „...linkiu ateityje jums dar

našiau dirbti šaulių darbą, žengti pirmyn ir būti ge-
rais talkininkais mūsų (Lietuvos – aut. past.) ka-
riuomenei”. Liepos 12 d. plk. P. Saladžius buvo su-
imtas ir įkalintas Utenos kalėjime (išėjęs į atsargą
gyveno savo sodyboje Vyžuonose, netoli Utenos), vė-
liau perkeltas į Kauno sunkiųjų darbų kalėjimą kaip
nelojalus sovietinei santvarkai. Iš kalėjimo jam pa-
vyko ištrūkti 1941 m. birželio 23 d., kuomet sukilėliai
išlaisvino kalėjime buvusius politinius kalinius. 

Kariuomenės vado gen. Vinco Vitkausko (nuo
birželio 17 d. – ir marionetinės vyriausybės krašto
apsaugos ministro) įsakymu buvo „išleisti atsargon”
nemažai aktyvių aukštų Lietuvos kariuomenės ka-
rininkų, kurių dalis vėliau buvo suimti ir apkaltin-
ti antisovietine veikla. Gen. V. Vitkausko įsakymu Nr.
66 nuo birželio 21 d. LŠS vadu buvo paskirtas LŠS šta-
bo viršininkas plk. ltn. Petras Žukas. Jau birželio 23
d. SSRS karo atašė mjr. Ivan Korotkich pareikalavo
iš naujojo Šaulių sąjungos vado pranešti, kiek Šau-
lių sąjungoje yra narių ir kiek organizacija turi gink-
lų (valdiškų, visuomeninių ir asmeninių). Tai šau-
liams buvo signalas, kad jie bus nuginkluoti. Šauliai
rinktinėse ėmė ieškoti galimybių nuslėpti bent dalį
ginklų. Po to gen. V. Vitkauskas Šaulių sąjungai įsa-
kė iki birželio 29 d. artimiausioms karinėms dalims
perduoti visus turimus ginklus. Šitai jau bylojo
apie artėjantį Šaulių sąjungos sunaikinimą. Ma-
rionetinės vyriausybės vidaus reikalų ministras
Mečislovas Gedvilas, „vadovaudamasis valstybės sau-
gumo interesais”, birželio 27 d. sustabdė visų Lie-
tuvoje veikusių draugijų veiklą. Tuo formaliai buvo
suspenduota ir LŠS  veikla. Nuo tos dienos jau ne-

sovietinė okupacija ir lietuvos šaulių sąjungos likvidavimas

Raudonosios�armijos�sunkvežimiai�ir�kita�karinė�technika�Katedros�aikštėje�Vilniuje. Archyvinės�nuotraukos

bevyko šaulių būrių legalių sueigų. Birželio 28 d.
buvo pradėta keisti „patikimesniais” apskričių ko-
mendantus (LŠS rinktinių vadus), vietoj jų įku-
riant karinių viršininkų įstaigas, kurios kiek vėliau
buvo pertvarkytos į sovietinius karinius komisa-
riatus.

Norėdamas įsiteikti vietinei ir okupacinei val-
džiai, birželio 29 d. LŠS vadas plk. ltn. P. Žukas ka-
riuomenės vadui gen. V. Vitkauskui, „prezidentui”
J. Paleckiui ir vidaus reikalų ministrui M. Gedvilui
pateikė naują „Lietuvos liaudies šaulių sąjungos” sta-
tutą, pagal kurį sąjunga turėjo tapti panaši į Sovie-
tų Sąjungoje veikusią armijai remti draugiją, tačiau
atsakymo nebuvo sulaukta. 

Liepos 1 d. buvo uždarytos visos buvusios Ne-
priklausomos Lietuvos politinės, visuomeninės,
kultūrinės, švietimo ir religinės (konfesinės) orga-
nizacijos. LŠS kaip nepolitinė, bet visuomeninė ka-
rinė organizacija tuomet dėl Maskvos emisarų ne-
apsižiūrėjimo formaliai dar nebuvo uždaryta, bet Da-
moklo kardas jau kabojo... 

Liepos 3 d. „prezidentas” J. Paleckis ir vidaus rei-
kalų ministras M. Gedvilas pasirašė naują Karo lau-
ko įstatymą, pagal kurį buvo galima suimti arba nu-
žudyti kiekvieną neįtikusį sovietinei valdžiai, nors
dar iki tol dešimtys aktyviausių Šaulių sąjungos na-
rių jau buvo suimti ir įkalinti... 

Liepos 4 d. Lietuvos kariuomenė buvo reorga-
nizuota į Lietuvos liaudies kariuomenę. Prasidėjo
Lietuvos kariuomenės naikinimas pagal Kremliaus
scenarijų, ir jis buvo vykdomas, nes už nepaklus-
numą grėsė įkalinimas arba mirties bausmė.  

Liepos 5 d. SSRS ypatingasis įgaliotinis Lietuvos
valstybės likvidavimui, žinomo budelio, SSRS vidaus
reikalų liaudies komisaro Lavrentijaus Berijos as-
meninis bičiulis Vladimiras Dekanozovas ir SSRS pa-
siuntinys Lietuvoje Nikolajus Pozdniakovas mario-
netinei Lietuvos vyriausybei nurodė Šaulių sąjungą
nedelsiant likviduoti.  

Liepos 7 d. tuometinis valstybės saugumo de-
partamento direktorius ir Lietuvos kompartijos
(Kominterno sekcija) vadovas Antanas Sniečkus
(Maskvos emisarų diktuojamas) patvirtino lemtin-
gą Lietuvos žmonėms ir Šaulių sąjungai dokumen-
tą – „Priešvalstybinių partijų: tautininkų, volde-
marininkų, liaudininkų, krikščionių demokratų,
jaunalietuvių, trockistų, socialdemokratų, eserų,
šaulių ir kt. vadovaujančio sąstato likvidacijos pa-
ruošiamųjų darbų ir operatyvinės likvidacijos pla-
ną”. Įgyvendinant šį čekistų planą, naktį iš liepos 11
į 12 d. per Lietuvą nuvilnijo areštų bangos, kurios tę-
sėsi iki Antrojo pasaulinio karo pradžios.

Šaulių sąjungą nuginklavus, suspendavus jos
veiklą ir spaudžiant Maskvos emisarams, liepos 11
d. krašto apsaugos ministras „prezidentui” J. Pa-
leckiui pateikė aktą Nr. 1048/a dėl Šaulių sąjungos
likvidavimo. J. Paleckis nedelsiant pasirašė įsakymą,
kad nuo liepos 13 d. LŠS likviduojama su visomis jos
įstaigomis ir organizacijomis. Tačiau Lietuvos vi-
suomenė apie Šaulių sąjungos likvidavimą sužino-
jo tik liepos 16 d. Mat laukta, kol praeis rinkimai į
Liaudies seimą, nes buvo baiminamasi neramumų.
Be to, naktį iš liepos 11 į 12 d. buvo įvykdyti masiniai
suėmimai, ir dauguma suimtųjų buvo aktyviausi šau-
liai ir kariai.

Bolševikinė „Tiesa” 1940 m. liepos 16 d. numerio
vedamajame „Šaulių sąjungą uždarius” rašė: „Šau-
lių sąjunga, kurios žodis buvo svarus krašto gyve-
nime, neišdrįso tarti atviro žodžio prieš reakcingą-
jį smetonizmą... Šis ginkluotas reakcijos lizdas,

įpratęs dangstytis patriotine skraiste, anksčiau ar vė-
liau galėjo tapti grėsmingu liaudies ir jos vyriausy-
bės priešu. Todėl jos uždarymas yra nuoseklus Liau-
dies vyriausybės žygis kovoje su liaudies priešu…”
Liepos 17 d. šis įstatymas buvo paskelbtas „Vyriau-
sybės žiniose”.

Šaulių sąjungos likvidavimo įsakymą Nr. 97
krašto apsaugos ministras V. Vitkauskas, kariuo-
menės vadas Feliksas Žemaitis ir politinis vadovas
(politrukas) Jonas Macijauskas pasirašė liepos 25 d.
Tą pačią dieną V. Vitkauskas atgaline data paskelbė
ir kitą įsakymą – dėl Šaulių sąjungos turto perėmi-
mo nuo liepos 11 d. Pagal tą įsakymą Šaulių sąjun-
gos turtas turėjo būti perduotas kariuomenei, LKP(b)
ir komjaunimo organizacijoms, profsąjungoms, Švie-
timo ministerijai ir savivaldybėms. 

Prasidėjo nihilistinis Šaulių sąjungos turto „iš-
parceliavimas” ir išgrobstymas. Daugiausiai turto
(patalpų, baldų, sukauptų lėšų ir kt.) atiteko sovie-
tinei kariuomenei, LKP(b), komjaunimo organiza-
cijoms, savivaldybėms, mokykloms. Daug ką Rau-
donoji armija bei LKP(b) pasigrobė be jokių per-
ėmimo aktų. Pavyzdžiui: Kretingos apskrities kari-
nis viršininkas savo raporte Šaulių sąjungos likvi-
dacinei komisijai pranešė, kad Raudonosios armijos
įgula Skuode savavališkai užėmė Šaulių namus,
naikino ten buvusias knygas, archyvą, baldus ir kitą
turtą. Panašiai sovietinės kariuomenės kariai už-
grobė ir Palangos šaulių turtą; kompartija be leidi-
mo pasisavino Tryškių būrio turtą, taip pat Mari-
jampolės rinktinės, Jiezno būrio ir t.t. Šaulių na-
muose kūrėsi LKP(b) komitetai, kariniai komisa-
riatai, agitatorių klubai. LŠS Centro namuose Kau-
ne buvo įkurti LKP(b) politinio švietimo namai. Tuo-
metinė „Tiesa” 1940 m. rugsėjo 24 d. rašė: „Partijos
švietimo namuose, skaitykloje, šiandieną visų dėmesį
traukia per visą sieną didelis užrašas: ‘Stalinas – tai
Leninas šiandien’, raudona vėliava ir fotografijos. Tai
Stalino kampelis…”  

Likvidacinės komisijos pirmininkas plk. Otto
Milaševičius ir politinis vadovas Bronius Žekonis pa-
sirašė paskutinį komisijos įsakymą: „Šaulių sąjun-
gos štabe likvidacija pradėta š. m. rugpjūčio 1 d. ir
baigta š. m. rugsėjo mėn. 15 d.” 

Iki 1941 m. vasaros čekistai iš įvairių šaltinių jau
buvo suregistravę 57 895 šaulius. Taip buvo ruošta-
si visiškam buvusių Šaulių sąjungos narių (dalis jų
jau buvo suimti, įkalinti ar nužudyti stalininiuose ka-
lėjimuose ar koncentracijos lageriuose) fiziniam
likvidavimui. Iki karo su Vokietija pradžios buvo su-
imta, įkalinta, ištremta apie 70 proc. buvusių šaulių
rinktinių, kuopų ir būrių vadų ir per 90 proc. cent-
ro valdybos ir LŠS štabo narių ir apie 60 proc. buvusių
eilinių šaulių. Dešimtys šaulių buvo žvėriškai nu-
žudyti čekistų surengtose žudynėse (Rainiuose, Juo-
dupėje, Panevėžyje, Pravieniškėse, Petrašiūnuose,
Červenės miške prie Minsko ir kitur) prasidėjus Vo-
kietijos-Sovietų Sąjungos karui.

Nors organizacija ir buvo likviduota, tačiau
buvę jos nariai liko ištikimi šauliškai priesaikai. Tai
jie įrodė kovodami už Lietuvos laisvę ir nepriklau-
somybę pirmose 1941 m. birželio 23–28 d. sukilėlių
gretose ir didvyriškoje pokario rezistencijoje. Šau-
liškoji dvasia prikėlė Šaulių sąjungą 1954 m. kovo 7
d., kuomet organizacija buvo atkurta išeivijoje ir ga-
lop – 1989 m. rugsėjo 20 d., kai Šaulių sąjungos vėliava
vėl suplevėsavo Lietuvos padangėje.

Stasys Ignatavičius – LŠS V. Putvinskio-Pūtvio
klubo prezidentas.                                                                                                                      

Įsakymas� kariuomenei,� Raudonajai� armijai� peržengus
Lietuvos�valstybinę�sieną.
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Greiti vasaros pietūs –
keptos jautienos dešrelės

Reikės: 
geros kokybės jautienos 
dešrelių
aliejaus kepimui. 

Į keptuvę pilti aliejaus, lais-
vai, nespaudžiant sudėti deš-
reles ir apkepti jas iš abiejų pu-
sių. Baigiant kepti užpilti pa-
dažu.

Padažui:
1 šaukšto grūdėtų garstyčių
1 arb. šaukštelio aštrių garstyčių
2 šaukštų skysto medaus
druskos, pipirų
smulkintos kalendros

Viską, išskyrus kalendrą, išmai-
šyti ir užpilti ant kepamų dešrelių. Su-
dėjus į lėkštes (ar vieną didelę lėkštę)
apibarstyti smulkinta kalendra.

Salotos prie dešrelių

Reikės: 
1/2 raudonojo kopūsto
100 g (3,5 oz) špinatų
1/2 raudonojo svogūno

1 šaukšto baltojo vyno acto
1 puodelio graikinių riešutų
3–4 šaukštų klevų sirupo
1 čili pipiriuko, susmulkinto
druskos, pipirų
1/2 šaukšto grūdėtų garstyčių

Kopūstą smulkiai supjaustyti. Svo-
gūną supjaustyti pusžiedžiais ir pa-
marinuoti baltojo vyno acte.

Paruošti užpilą. Actą, kuriame ma-
rinavosi svogūnas, sumaišyti su klevų
sirupu, smulkintu čili, garstyčiomis,
druska ir pipirais.

Į dubenį sudėti kopūstą, špinatus
ir pamarinuotą svogūną, užpilti pada-
žu ir viską išmaišyti. Salotas pabarstyti
kapotais graikiniais riešutais.

Skanaus!
Jūsų�Indrė

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GYDYMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�York,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220
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Vitaminui C organizme pa-
pildyti gerkite erškėtrožių vaisių
arbatą:

1 šaukštas erškėtrožių vaisių
300 ml karšto vandens (1 1/2 puo-
delio)

Suberti vaisius į termosą, už-
pilti karštu vandeniu ir palikti pa-
stovėti 1 val.  Perkošti ir gerti. Ga-
lima pasaldinti šaukšteliu medaus
arba citrina.

Jaučiatės, lyg viskas aplinkui
sulėtėjo? O gal norėtųsi šiek tiek pa-
galbos metant svorį? Padėti gali ža-
lioji arbata su mėtomis ir žaliosio-
mis citrinomis:

1 šaukštas arbatžolių (žaliosios
arbatos)
1 1/2 puodelio karšto vandens
(75ŻC)
1/2 žaliosios citrinos 
2–3 mėtos lapelių

Suberti arbatžoles į puodelį
arba arbatinuką, užpilti karštu van-
deniu ir palaikyti 10 min. Perkošti,
įdėti kelias žalios citrinos riekeles ir
mėtos lapelių, dar palaikyti 2–3 min.
Galima įdėti truputį medaus.

Trūksta energijos? Sunku su-
sikaupti? Į pagalbą atskubės juodo-
sios arbatos ir čiobrelių mišinys su

apelsinais:
1/2 šaukštelio džiovintų čiobrelių
užpilti 1 1/2 puodelio karšto vandens
(užvirusio ir 5 min. pastovėjusio) ir
palaikyti 10 minučių. Perkošti, įdėti
kelias riekeles apelsino, jei norisi, tru-
putį medaus.

Bendrą savijautą pagerins ci-
namono ir gvazdikėlių arbata su
juodais serbentais: 

1 cinamono lazdelę ir keletą
gvazdikėlių užpilti 

1 1/2 puodelio verdančio vandens
ir palaikyti 2–3 valandas. Nukošti,
sudėti serbentus ir dar palaikyti 15
min.

Jei jus kamuoja stresas, gerkite
melisą su obuoliais:

3–5 džiovintų obuolių riekelės
2 puodeliai verdančio vandens
saujelė šviežių melisos lapelių
medaus ir citrinų sulčių

Suberti džiovintus obuolius į
termosą, užpilti verdančiu vandeniu
ir palaikyti 2–3 valandas. Nukošti,
sudėti melisos lapelius ir dar palai-
kyti 15 minučių. Pagal skonį pa-
gardinti medumi ir citrinos sulti-
mis.

Būkite sveiki!

Arbatos
Tai – ne popiečio
arbatėlė.
Pavasario
nuovargį padės
įveikti puodelis
kvapnios ir
gardžios arbatos.

A † A
GEDIMINAS ,,JOHN”

DEVEIKIS

Mirė š. m. birželio 14 d., sulaukęs 85 metų. 
Gimė 1935 m. sausio 17 d. Ievos ir Jono Deveikių šeimoje.
Nuliūdę liko: žmona Irma (Trapikaitė), su kuria išgyveno 61 me-

tus; sūnus Henrikas su žmona Kristin; duktė Teresa Mroz; anūkai
– Paul Mroz su žmona Amanda ir beveik 2 metukų pro anū  kėlė Leah
ir Thomas Mroz su sužadėtine Erin; seserys Janina Miknaitis (vy-
ras a. a. Sigitas) ir Vida Maleiška (vyras a. a. Jonas); brolienė Zita
Deveikis, svainis Antanas Laucius su žmona Dalia, svainė Mari-
ja Raudys (vyras a. a. Vytas), svainis Brunonas Trapi kas su žmo-
na Debra; taip pat daug dukterėčių, sūnėnų ir kitų brangių giminių.

Gediminas buvo a. a. Onytės Narbutas (vyras a. a. Antanas) ir
a. a. Mykolo Deveikio brolis. 

Gediminas su šeima atvyko į Ameriką 1949 metais. Tarnavo
Ame rikos kariuomenėje. Daugelį metų dalyvavo skautų organiza -
cijos veikloje. Nuo 1988 m. iki 1993 m. buvo Lietuvių Skautų Są jun-
gos vyriausias skautininkas.

Atsisveikinimas su velioniu bus ketvirtadienį, birželio 18 d., 10
val. ryto Palaimintojo Jurgio Matulaičio misijoje, Lemont, IL, ku-
 rioje 11 val. r. bus aukojamos šv. Mišios už velionio sielą. Lai dotu-
 vės privačios.

Nuoširdžiai kviečiame gimines, draugus ir pažįstamus prisi-
minti velionį savo maldose. 

Vietoje gėlių šeima prašo aukoti Lithuanian Scouts Association
(L.S.A) ar jos vienetams.

Nuliūdusi šeima 

Laidot. direkt. Donald M. Petkus, tel. 800-994-7600 
www.petkusfuneralhomes.com 

draugas.org/mirties
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Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212�West�Cermak�Road.�

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

CoviD-19: Birželio 17  d., 11 val. 30 min.
užsikrėtusių išgijusių mirusių

Pasaulyje 8,321,791    4,354,626 447,657

JaV 2,217,714 903,574 119,317   

Lietuvoje 1,778 1,447 76

Bike Ms 2020
Mindamas dviratį gali padėti ligoniui

trispalvė plevėsuos ir tautiška giesmė 
aidės Čikagos upėje! 

Lietuvos Respublikos generalinis konsulatas Čikagoje kartu su ,,Dream
Team” komanda ir lietuvių laivybos entuziastais kviečia paminėti Lietu-
vos valstybės dieną – liepos 6-ąją – pirmą kartą Čikagoje vyksiančioje lie-
tuviškoje Laivų akcijoje. 

renginys vyks liepos 5 d., sekmadienį, 4 val. p. p. 
Laivų paradas plauks upe link Navy Pier ir 4 val. p. p. sustos prie LR ge-

neralinio konsulato – NBC Tower (prie Columbus Drive tilto). Kviečiame at-

vykti su šeimomis ir draugais, pasipuošus tautine atributika, pasveikinti Lai-

vų paradą ir kartu sugiedoti Lietuvos himną. Dalyviai kviečiami rinktis upės

krantinėje, taip pat ir ant Columbus Drive tilto.

Dėl renginio teirautis: ieva.dilyte@urm.lt.
Norintys prisijungti prie parado su savo turimu laivu, 

prašomi registruotis el. paštu: starka777@gmail.com (Arūnas). 

LR generalinio konsulato inf.

Dviratininkų�sezonas�jau�prasidėjo!�Aš�užsiregistravau�dalyvauti�,,Bike�MS”�prog-
ramoje.�Tai�labdarai�skirta�dviratininkų�programa,�kurios�tikslas�–�padėti�laimėti
kovą�su�išsėtinės�sklerozės�(multiple�sclerosis)�liga.�Šiais�metais�dviratininkų�pa-

sivažinėjimai�bus�kitokio�pobūdžio,�nes�mus�užklupo�koronavirusas.�Aš�dviračiu�va-
žiuoju�kiek�galima�dažniau�ir�stebiu,�kiek�mylių�esu�nuvažiavusi.�Esu�pasiryžusi�sutelkti
kuo�daugiau�lėšų�,,Bike�MS”�programai,�nes�mūsų�pagalba�reikalinga�tiems,�kurie�ser-
ga�šia�liga.�Žinau,�kad�sunku�prašyti�aukų�šitokiu�laiku,�bet�jaučiu�pareigą.�Jeigu ga-
lite, prašau, paaukokite! Daugeliui�MS�liga�sergančių�reikalinga�pagalba,�kurią�su-
teikia�,,MS�Society”�draugija.��

Mano�viršininkė�Margaret�Zalot,�Šv.�Kazimiero�seselių�vienuolyno�seselė,�serga
šia�liga.�Ji�–�mano�herojė.�Aš�važiuoju�dviračiu,�nes�noriu,�kad�Jūs�susipažintumėte�su
seselėmis�kazimierietėmis,�su�jų�steigėja�Motina�Marija�Kaupaite�ir�su�sesele�Marga-
ret�Zalot!�

PRašau Jūsų PaRamos
Surinktos�lėšos�padės�finansuoti�MS�ligos�tyrimus�ir�paslaugas,�suteiktas�šia�liga

sergantiems,�kad�jie,�nepaisant�šios�ligos,�galėtų�kuo�geriau�gyventi.�Man�šis�tikslas
yra�labai�svarbus.�Viliuosi, kad man padėsite.��

YRa tRYs būDai auKoti
u Per�mano�,,Facebook”�nuorodą:�,,My�Facebook�(Daina�Cyvas)�fundraising�cam-

paign”.��Ieškokite�,,DONATE”�nuorodos.
https://www.facebook.com/donate/1394630970747221/?fund- raiser_source=external_url

u Galite�aukoti�naudodami�MS�draugijos�tinklalapį:�
http://main.nationalmssociety. org/goto/Daina_Cyvas

u Jeigu�Jums�patogiau�rašyti�čekį,�prašau�jį�rašyti�,,National MS Society”
vardu�ir�pažymėti�,,Memo: Daina Cyvas Tour de Farms”.
Čekius�siųsti:�

Daina Cyvas, c/o sisters of st. Casimir, 
2601 W. marquette Road, Chicago, iL 60629

Ačiū!�
Daina Čyvienė


